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TITO V KAIRU 
Prihod našega predsednika 

Tita v Kairo je bil nepozaben. 
Povsod slavoloki — poslanica 
našega predsednika na-rodom 
Z AR — politični razgovori 
Tito - Naser, Predsednik No
ter je v svojem govoru pouda
ril privrženost Jugoslavije in 
ZAH izvenblokovski politiki, 
načelom Bandunga, borbi za 
mir, mednarodnemu sode lo 
vanju, pravici narodov za sa
moodločbo in miroljubni ko
eksistenci. Tovariš Tito je v 
tvojem odgovoru na zdravico 
predsednika Naserja podčrtal, 
da so se site miru v svetu pre- 
eej povečale m da je v raz
govoru z državniki dežel, ki 
iih je imel priliko obiskati, vi
del, da so le-ti pripravljeni 
vložiti največje napore, da se 
uresniči svetovni mir. »Na tem 
Potovanju smo se prepričali, 
da je ideja aktivne miroljubne 
koeksistence med narodi v 
tem delu sveta popolnoma 
sprejeta in da bo končno zma
gata v vsem svetu« — je ugo
tovil Tito.

OB ZAKLJUČKU
Uudske skupščine lrs

V petek je bilo zaključeno 
Prvo letošnje zasedanje Ljud
ske skupščine LRS v novem 
skupščinske m poslopju. Tov. 
Sons Kraigher je ob koncu 
svojega govora obravnaval ne
katera najvažnejša vprašanja iz 
Poročila Izvršnega sveta LRS. 
Z lržal se je ob vprašanjih ko
munalnega sistema in dejal, 
da bo razvijanje in utrjevanje 
tega sistema tudi v letu 1959 
Predstavljalo eno od najvež- 
bejših nalog. Ko je govoril o 
nekaterih ' drugih problemih 
letošnjega leta, je opozoril 
na vprašanje v zvezi z. uni
verzo in celotnim sistemom 
strokovnega in višjega šol
stva.

Ko se je dotakni l ekonom
skih vprašanj, te zlasti pod
črtal problem storilnosti dela 
m vprašanje ekonomskih in
strumentov, posebej pa še ne
katero vprašanja standarda. 
Tov. Boris Kraigher je nadalje 
obravnaval vprašanje proiz
vodnosti dela v našem admi
nistrativnem aparatu. Ob za
ključku je tov. Boris Kraigher 
Oouorit še o potrebi organiza
cije pravne pomoči v občinah 
‘n okrajih ter o nujnosti iz
vajanja zakona o nacionaliza
ciji zemljišč.

MACMILLAN V MOSKVI
V soboto. 21. t. m. je pri

spel na uradni obisk v Moskvo 
Predsednik britanske vlade 
m očmi lian. ki je imel daljši 
Ogovor s Hruščevom. MenL

da je bila glavna snov raz
govorov * sklenitev mirovne 
Pogodbe z Nemčijo. O tem in 
0 vprašanju Berlina se bosta 
Pray verjetno podrobno pogo
vorila, posebno še zaito, ker 
sodijo, da tudi ZDA žele, da 

do razgovorov glede rru- 
'Pvne pogodbe z Nemčijo in 

Berlina. Prevladuje 
a-rnreč mnenje, da je Mac- 

nekakšen posredovalec 
"Stereeov zahodnih velesil.

PRENEHANJE 
ALŽIRSKE VOJNE?

Tuniški predsednik Bur giba 
Prejšnji teden pozval gene

za de Gaulla, naj stori vse, 
j/*r je y njegovi moči, da se 

^^eha vojna v Alžiru. Ge- 
ftOl de Ganite je dejal, da je 

®bib Bur giba še edina oseb- 
ki glede tega vprašanja 

jkk0 še nekaj stori. Tuniški 
J^odsednik je napovedal po
membne koncesije v korist 
£u®noije, če bi prišlo do re- 

alžirskega vprašanja. 
Ttnig jg pripraven odstopiti 

g.aoiciji pomorsko oporišče v 
tnlerti, če bo še do konca le- 

^t-tega leta prenehala vojna.

VREME
28. II, močne padavine, 

k b°do prešle v sneg, hkrati 
^ la«topilo zimsko hladno vre- 
>e®' V nadaljnjem suho In spr- 

hiralo, pozneje pa postopno 
Okoli 8. marca zopet 

^adttev , padavinami ln sne- 
do niši n.

OBČINSKA KONFERENCA SZDL V HRUSTI

SZDL-VSELJUDSKI PARLAMENT
Nedeljska občinska konferenca SZDL, ki se je je mimo 8‘evilnih delegatov ki ostalih gostov 
udeležila tudi tov. Mirna Zupančičeva, članica 00 SZDL Ljubljana, je bila uspešna. . Njena 
vrednost je bila v bogastvu misli in napotkov za bodoče delo organizacij Socialistične zveze

V referatu predsednika tov. 
Klanjška in v ploditi razpravi 
je bila poudarjena zlasti po
membna vloga Socialistične 
zveze kot vseljudskega parla
menta, v katerem morajo priti 
do izraza vse napredne težnje. 
O tem je govorilo tudi poročilo 
tov. Vizoviškove, iz katerega je 
balo moč razbrati, da je bilo v 
preteklem obdobju mnogo po
svetovanj , sestankov in podob
nih delovnih s kupov, sklicanih 
na pobudo Socialistične zveze 
ob vseh pomembnih akcijah. 
Takega usmerjevalnega dela v 
okviru Socialistične zveze pa 
bo moralo biti v prihodnje še 
več. V zvezi s tem je treh® za
beležiti razpravo sekretarja 
obč. komiteja ZK tov. Orožna, 
ki je govoril o razmejitvi dolž
nosti med množičnim sestankom 
Socialistične zveze in zborom 
volivcev, Po njegovem mnenju 
se delo odbora ne bi smelo 
omejiti samo na poročilo od
bornika, ampak bi moralo orno.' 
gočiti vpliv državljanov na ce
lotno komunalno gospodarstvo. 
Na zboru volivcev bi morali 
razkriti volivcem razne predlo
ge in variante za reševanje po
sameznih perečih problemov, da 
bi izmed njih Izbrali najboljše. 
Množični sestanek Socialistične 
zveze pa naj bi politično 
usmerjal delovne Hudi, da bi se

1 na zboru volivcev i drugih 
samoupravnih družbenih orga
nih znalt opredeliti za najna
prednejša stališča.

Konferenca je precej obširno 
razpravljala tudi o problemih 
industrije, ki sl v hrastnišk;

KEMIČNA TOVARNA 
V HRASTNIKU bo letos pove
čala vrednost proizvodnje za 

150, milijonov dinarjev

občini prizadeva, da se irkoptje 
iz težav, kot bo zastarelost, 
izrabljenost in podobno. Korist
no dopolnilo diskusije o teto 
vprašanjih je bilo poročilo 
predsednika občine tov. Brečka. 
Rečeno je bilo, da je zaradi 
obnove industrijskih obratov 
zastalo reševanje marsikaterega 
perečega komunalnega proble
ma, vendar se temu ni delo 
izogniti, ker je nadaljnji ob
stoj podjetij življenjsko vpra
šanje hnagfcniških delovnih ljudi. 
Hkrati pa je bilo poudarjeno, 
da reševanja akutnih komunal
nih problemov vseeno ne bo 
mogoče odlagati v nedogled. V 
zvezi s tem je treba pozdravita 
pripravljeno« hrastnšške mla
dine, da organizira 3—4 mladin
ske brigade in v prostem času 
gradi cesto skozi naselje.

Udeleženci konference so ob
širno obravnavali tudi probleme 
kmetijstva, V razpravi je izsto
palo zlesti opozorilo, da je tre
be storiti ustrezne Ukrepe ze 
boljše izkoriščanje opuščene »Ai 
slabo obdelane zemlje. Govo
rili so tud; o tako imenovanih 
polproletarcih, ki se bodo mo
rali odločiti za kmetijstvo ali 
za industrijo, ker je v obeh 
gospodarskih vejah potreben 
cel človek, ne pa tAkafca dvoživ
ka, ki ni ne industrijski ne 
kmetijski .delavec.

PRED IV. KONGRESOM ZKS

VELIKE NALOGE
tekajo osnovne organizacije ZK v zagorski občini 

pred pomembnim političnim dogodkom

V nedeljo so s« zbraij sekre
tarji in sekretariati zagorskih 
osnovnih organizacij ZK, da bi 
določili vse potrebno za po
spešeno dejavnost zagorskih 
komunistov pred IV. kongre
som ZK, Kot je znano, bo na
cionalni kongres ZK junija ls- 
tos v Ljubljani. Osnovne orga
nizacije bodo morale pred kon
gresom opraviti tudi letne kon
ference in izvoliti nova vod
stva. Občinski komite ZK sodi, 
da morajo dati letne konferen
ce osnovnih organizacij ZK od
govor na vrsto vprašanj, pred
vsem pa morajo oceniti dejav
nost komunistov v organizaciji 
in na terenu. Le tedaj, če bodo 
vodstva osnovnih organizacij 
kritično ocenila preteklo de
javnost in na podlagi razprav 
sestavila realne programe dela, 
je moč pričakovati v bodoče 
večje uspehe.

Pred kongresom ZKS pa bi 
morale osnovne organizacije 
tudi vsestransko povečati svojo 
dejavnost in se zavzeti pred
vsem za poglobljeno politično 
in družbeno delo svojega član
stva. Posebno pozornost bodo 
morale organizacije še nadalje 
posvečali nadaljnjemu spreje
manju novih članov v vrste 
ZK, Doslej so posamezne orga
nizacije sprejele že vrsto to
varišev in tovarišic v članstvo, 
res pa je, da bi še mnogi tova
riši, ki se družbeno pridno 
udejstvujejo, morali postati 
člani ZK, Prav pa bi bilo, da 
b[ osnovne organizacije še dru
gače pričakale JV. kongres ZKS 
in s svojo povečano aktivnost
jo dale svoj prispevek k po
membnemu političnemu dogod
ku slovenskih komunistov.

V Zagorju bo le ena osnovna 
organizacija, ki šteje nad se
demdeset komunistov, volila 
delegata za IV. kongres ZKS. 
Vse ostale organizacije bodo po 
svojih delegatih na občinski 
konferenci, ki bo predvideno 
prvo polovico aprila, Izvolile 
še ostale delegate,

Sekretarji zagorskih osnovnih 
organizacij ZK »0 razpravljali 
še o praznovanju 40 - letnice 
KPJ, Domenjeno je btlo,». da 
bodo vse organizacije Imele v ■

prihodnjih mesecih sestanke, 
ki bodo v celoti posvečeni vlo
gi in poti. KPJ. Na ta način se 
bodo člani najbolj neposredno 
seznanili z razvojem Partije in 
njeno velikansko vlogo za 
osvoboditev jugoslovanskih na
rodov.

Vse osnovne organizacije ima
jo pred IV. kongresom ZKS 
precej odgovorne naloge. Po
vsod tam, kjer bodo sekretariati 
skrbno pripravili letno konfe
renco in izluščili i* dosedanje 
dejavnosti dobre in slabe stra
ni, bodo konference dejansko 
prispevale k nadaljnji rasti vse
stranske politične vloge, ki jo 
imajo komunisti v družbenem

življenju. To pa bo najboljše 
jamstvo, d« bo tudi občinska 
konferenca ZK vsestransko us
pešna. (v)

Ko je bila beseda o splošnih 
izobraževalnih nalogah Socia
listične zveze," je bila poudarje
na tud) potreba ustanovitve 
stalne delavtke unlveree, id tod 
posredno usmerjala rasne obto
ke izobraževanja ali Pe jih tud) 
sama neposredno organizirala. 
Zastopnik Ljudske mladine pa 
je predlagal »klicanje posveto
vanje vodstev afldtivx>v LMS in 
društev, na katerem bi #e po
govorili o tem, kako vključiti 
vso mladino v društveno dejav
nost.

K besedi se je prigleetie te 
tov. Mirna Zupančič, k.-; je 
pozdravila konferenco v imenu 
okrajnega <x8»ra SZDL Ljub
ljane in prispevala k razpravi 
a svojimi mislimi o potrebi na
daljnje krepitve komunalnega 
sistema. V zveizl « tem jp opto- 
aorila tudi na Izredno pomemb
no vlogo krajevnih odborov, Iti 
omogočajo trdnejšo vez med. ob
činskimi družbenimi organi in 
prebivalstvom, večjo iniciativo 
od spodaj in sodelovanje dr
žavljanov pri reševanju drob
nih vsakodnevnih življenjskih 
vprašanj.

Nedeljska občinska konferen
ca SZDL je pozdravila v svoji 
sredi tudi delegate Iz bivše 
radeške občine, ki so posegli v 
razpravo o problemih s svojega 
področja. Tovariš Fenči Miler, 
bivši predsednik radeške in A- 
danji podpredsednik hrasto iške 
občine, je v razpravi dejal, ds 
so prebivalci nove hrastnišk* 
občine enotni in ne bodo trpeli, 
da bi se mednje postavljali plo
tovi, Hrastniška občina, z zdru
žitvijo mnogo večja po obsegu 
in številu prebivalstva, ima 
močno materialno osnovo, torej 
vsa pogoje za uspešen ranvoj 
prihodnosti.

Pravkar prispelo

MINLJIVA PODOBA

0 ZAGORJE. — V petek se je v Zagorju vnovič sešel pri
pravljalni odbor za proslavo 46-letnlce KPJ. Na njem so se 
pomenili o pripravah na osrednjo občinsko akademijo, ki bo 
32. aprila v počastitev ustanovnega kongresa KPS na Cehi no
rem. Ker r Zagorju trenutno ni nobenih vfcčjih razpoložljivih 
prostorov, v katerih bi bilo moč pripraviti slovesnost, se je 
odbor odločil obnoviti dvorano TVD »Partizan«. To je nujna 
naloga, ki pa bo seveda terjala precej izdatkov. Generalno po
praviti In obnoviti dvorano nt mogoče, ker ni na razpolago 
sredstev ln ker bodo morali kasneje, morda čez nekaj let tako 
popolnoma preurediti celoten dom. Odbor se je odločil samo 
za delno obnovo dvorane in stranskih prostorov. Sredstva za ta 
dela bodo prispevati delovni kolektivi.

D TRBOVLJE. — DPM Trbovlje-Center je imelo te dni V 
predavalnici Delavskega doma II. redni letni občni zbor. Dru
štvo je bilo ustanovljeno 1957. leta na pobudo učiteljstva. V pre
davalnici se je zbralo 88 članov. Društvo Je v minulem letu 
pripravilo taborjenje na Izlakah. Vredno je omeniti klet z 
vajenci na Pohorje. Premalo je bilo predavanj, obisk na tistih, 
ki so bila, pa je bil preslab. — Navzoči so v razpravi opozar
jali na pomanjkanje otročkih Igrišč v Trbovljah in skupnih 
prostorov, kjer M se v stanovanjskih blokih lahko igrali otroci. 
V Trbovljah naj bi vsaj v novih zgradbah Investitorji predvi
deli takšna igrišča za otroke. Predstavnik Svobode-Center je 
seznanil člane DPM z načrti svojega društva za dele s mla
dino. Mladino bode navajali na samostojnost in tudi upravlja
nje v društvih In organizacijah. — Med DPM In ostalimi drn- 
Itri naj bi bilo v bodoče več sodelovanja in povezave.

0 HRASTNIK. 
hraetnKki taborniki.

- V nedeljo se se to srečali zagorski tu 
V prijetnem vzdušju so mladi revirčaai 

pokazali svoje znanje. Zvoki »Veselih revirčanov« pa so le 
dopolnjevali zabavni program. Minili sta dve uri in ljudje so 
zadovoljni odhajali. Mladi pa so našli svoje popolne zadovolj
stvo šele na taborniškem plesu. To srečanje zasavske mladine 
naj ne bi ostalo osamel primer, ampak zgled za nadaljnje med
sebojno spoznavanje naše mladine.

N SEVNICA. — V sevnlšhi Kopitarni Imajo pripravljeno 
vse potrebno za letošnje letovanje delavcev ln uslužbencev. 
Tudi tokrat bodo eevniški kopitarji letovali pri Crikvenlei.

S PLENUMA OKRAJNEGA ODBORA SZDL LJUBLJANA

Večja proizvodnost pri enaki zaposlitvi
Prejšnji teden se Je v Ljub

ljani sešel plenum okrajnega 
odbora SZDL ljubljena, na ka
terem so razpravljali o pred
logu družbenega Plana okraja 
Ljubljana. Plenum Je vodil 
predsednik OO SZDL Janez 
Vipotnik. Osnovne misli hi 
smernice letošnjega družbenega

načrta Je podal Inž. Ive Kle
menčič.

Družbeni plan okraja Ljub
ljana predvideva, da bo letoš
nja proizvodnja pometla za nad 
18%, narodni dohodek pa se be 
povečal za skoro 12 odstotkov. 
Plan računa le na minimalno 
večjo zaposlitev delovne sile,

TELEGRAMI
KONCERT »ZARJE«

V soboto zvečer bo v gledališki dvorani 
nastopil moški pevski zbor Svobode-Center 
»Zarja«, ki obstaja že preko 25 let In sodi 
med najkvalitetnejše tovrstne zbor* pri nas. 
Zbor vodi Jože Skrlnar.

SESTANEK PREDSEDNIKOV
V ponedeljek Je predsednik občinskega 

ljudskega odbora v Zagorju sklical posve
tovanje vseh predsednikov svetov pri občin
skem ljudskem odboru. Govorili so o leto
šnjem družbenem načrtu in proračunu ter 
se seznanili z nekaterimi najvažnejšimi do
ločili letošnjega planiranja.

SREČNO, STARA POSTA!
TRBOVLJE, 24. febr. 1959. — Včeraj so 

na Trgu revolucije začeli podirati staro trbo
veljsko »ptičnico«, ki je nad trideset let slu
žila trboveljski pošti ln telefonu. Vanjo se 
je takrat pošta preselila iz prizidka pri po
slopju Rudniškega magazina. Zdaj dela trbo
veljska pošta In avtomatska telefonska cen
trala v modernem poslopju ob novi Blagov
nici.

»KOVAR8TVO IN LJUBEZEN«
Svoboda Trbovlje II pripravlja s svojin; 

pevskim zborom letni koncert in pa zlet 
Svobod na Mrzlico. Svoboda-Dobrna priprav
lja v reliji tov. Matka Schillerjevo dramo 
•Kovarstvo in ljubezen«, Karel Gorjup pa 
revijalni prikaz dela proletariata Dobrne.

»VOJAK TANAKB«
»Svoboda-Center« študira trt gledališka 

dela: »Bratovščino Sinjega galeba«, »Snegulj
čico« in »Vojaka Tanaka« v režiji Ivice Jar
čeve, prof. Sande Sarlahove ln Karla Malo
vrha. Gledališče Svobode-Center čaka letos 
še velika in odgovorna naloga, temeljite se 
bo namreč moralo pripraviti na revijo ama
terskih gledališč v Velenju.

MANIFESTACIJA TELESNE KULTURE 
I. junija bo v Trbovljah v okviru prire

ditev v počastitev občinskega praznika med
občinski telesno-športnl nastop. Na njem bo 
sodelovalo več tisoč športnikov is vseh treh 
zasavskih revirjev. — Trbovlje že nekaj let 
slovesno praznujejo 1. julij kot svoj občin
ski praznik v spomin na zlom fašistične 
Orjune. Letos bodo dali temu praznovanju 
še poseben poudarek.

MARCA NA JADRANU 
Po poročilih sodeč bodo prišli na naše 

morje prvi turisti le prihodnji mesec. Na
povedan je prihod več sknpln turistov Iz 
Avstrije ln Zahodne Nemčije.

KRSTNA IZVEDBA OPERE
Mešani pevski zbor »Slavček« Svobode- 

Center Iz Trbovelj le dalj časa pripravlja 
krstno predstavo Gobčeve opere »Tremerskl 
dukat«. Ob otvoritvi novega Delavskega do
ma se nam Je prav ta zbor predstavil s 
Fltrsterjevo opero »Gorenjski slavček«.

medtem ko bo storilnost po
rastu za 8%. prt porastu druž
benega hrutoprodukta bo naj
več udeležena industrija, in to 
z 12.2%. V letošnjem družbe
nem načrtu je dan poseben po
udarek gradbeništvu in kme
tijski proizvodnji. V gradbe
ništvu se bo delo povečalo za 
11*/*, v kovinski industriji bo 
proizvodnja porastu za 11%, v 
premogovnikih za 4%, v leant 
industriji p„ *a 9 odstotkov. 
Letošnji družbeni plan daje ve
lik poudarek tudi kmetijstvu, saj 
bo le-to dalo to leto 11% več 
pridelkov.

Plan postavlja gradbeništvo 
pred veliko nalogo ln bo treba 
mnogo naporov, da bo doseglo 
predvideno proizvodnjo. Prav 
tako daje družbeni plan pouda
rek obrtoištvu, da se le-to pra
vilno razvija, enako tudi zaseb
na obrt, — Davčna politika pa 
bo letos nekoliko drugačna in 
Ji bo treba posvetiti vso skrb.

Po obrazložitvi družbenega 
plana je plenum obravnaval še 
okrajni proračun. Delitev pro
računskih sredstev je letos pre
cej drugačna kot pretekla leU 
in zagotavlja občinam skladen 
razvoj ter krepitev osnovne 
teritorialno-upravne enote. — 
Po obširni razpravi o načrtu 
družbenega plana in proračuna 
se je ob zaključku oglasil k 
besedi predsednik OO SZDL 
Janez Vipotnik, ki je predvsem 
naglasil vlogo Socialistične zve. 
ze pri tolmaččnjn družbenega 
plana. Prav vsi smo odgovorni, 
da bodo državljani na terenu 
podrobno seznanjeni B planom 
in proračunom. Nujno je, da 
člani SZDL spoznajo načela 
okrajnega družbenega plana ln 
bodo tedaj tudi laže razumeli 
politiko občin ln njihovih te
ženj, prav tako, da bodo vsi 
prebivalci enako prispevali ure; 
janju družbenega standarda. — 
Tovariš Vipotnik je še naglasil

potrebo po skrajnem varčeva
nju in poudaril, da je treba za
interesirati sindikalne organiza
cije in organe delavskega sa
moupravljanja zlasti za vpra
šanje finansiranja investicij, 
ker bo treba poseči tudi v skla
de kolektivov. Ob razlagi druž
benega plana je treba nadalje 
podčrtati važnost, da pomaga
mo poiskati vse skrite rezerve, 
ki lahko pripomorejo k dosegi 
večje proizvodnosti in večjega 
delovnega učinka. Zlasti pa Je 
treba zaostriti varčevanje.

Plenum Je ob koncu sprejel 
sklep, da OLO pri sprejemanju 
družbenega plana zagotovi, da 
bodo občine v svojih proraču
nih poskrbele za predvideno 
2-odstotno povečanje sredstev 
za politične organizacije. — 
Spričo vedno večjih nalog, ki 
jih ima okrajni odbor SZDL, Je 
plenum ob zaključku izvolil za 
podpredsednika SZDL okraja 
Ljubljana Andreja Petelina. -

V NEKAJ VRSTAH
# PO DOMOVINI — Jugo

slavija bo imela letos 18,869.006 
prebivalcev. Srbov bo 41,1 od
stotka, Hrvatov 23,6%, Sloven
cev 8,6%, Makedoncev S,$%, 
Črnogorcev 2,8 %, neopredelje
nih 5,9% in narodnih manjšin 
12%.

# PO SVETU - Na svetu ja 
okoli 58 mest s preko mtitjon 
prebivalci. V naši državi ima 
več kot 10.008 prebivalcev M 
most. Med te sodijo tudi Trbov
lje. ki so četrto največje mesta 
v SlotenUi.

S PO DOMOVINI — Najkva
litetnejši premog kopljejo f 

liku Kaša. Ta premog knerudni!
6.650 kalorij. Najslabši premog 
pri nas pa je kolubarski ligntš, 
ki ima 2.030 kalorij.

I
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Kosovski

SZDL IN OBČINSKI 
ODBORNIK

Z razvojem komun se je v 
mnogem razvijala tudi Inicia
tiva v delu organizacij Socia
listične zveze. In kar je naj
važneje: »talno zanimanje orga
nizacij SZDL za aktualna go
spodarska in družbena vpraša
nja komune napominja na nov 
način dela, ki pokazuje izredne 
uspehe.

Tako «o bila na pobudo So
cialistične zveze ne samo po- 
krenjena Številna vprašanja, ki 
neposredno zanimajo državlja
ne, ampak tudi uspešno reše
na. Tako vsakodnevno angažira
nje SZDL v žtvljeoju komune 
je postala že udomačena oblika 
dela organizacij, kar je priteg
nilo mnogo državljanov, da 
razpravljajo o »vojtii življenj
skih potrebah v takem forumu, 
ki el je pridobil veliko popu
larnost In se afirmiral kot 
močna družbeno - politična or
ganizacija.

Na iniciativo Socialistične 
zveze so bila pravilno pokre- 
njema in rešena mnoga vpraša
nja s področja komunalne služ
be, stanovanjske Izgradnje, od
nosa proti zaposlenim ženam, 
skrbi za deco, kulturnega in 
zabavnega življenja, in vrsta 
drugih vprašanj, ki so za držav
ljane bitne važnosti. Sociali
stična zveza je prav tako po
kazala veliko aktivnost in nu
dila dosti pomoči pri reševanju 
aktualnih vprašanj pri pospe
ševanju kmetijstva in ustvar
janju novih socialističnih od
nosov na vasi, itd., itd.

Medtem pa Je bilo v nekate
rih komunah opaziti, da končni 
rezultati po SZDL pokrenjenih 
akcij niso bili taki, kot bi bilo 
glede na stvarno aktivnost or
ganizacije pričakovati. Tu se
veda ne mislimo na neko ab
straktno tretiranje posameznih 
vprašanj. V takih primerih 
lahko govorimo o neki drugi 
stvari. Opaženo je namreč, da 
v nekaterih komunah odborni
ki ljudskih odborov ne priso
stvujejo sestankom Socialistič
ne zveze, in niso, ali pa so 
zelo slabo poučeni o vprašanjih 
in predlogih, ki se prinašajo 
na teh sestankih ln zaradi tega 
ne intervenirajo kot odborniki 
v ljudskem odboru, da bi pod
prli tako aktivnost Socialistič
ne zveze, posamezniki so razu-

V petek, 20. februarja 1959, je bila v Trbovljah seja zbora proizvajalcev ObLO. 
Odborniki so razpravljali o razdelitvi čistega dohodka gospodarskih organizacij v občini 
Trbovlje za leto 1958 in o družbeni prehrani. Seje so se udeležili tudi -redsedniki DS in 
sindikalnih podružnic. Na seji je bilo čutiti, da bo moč tako imenovano akcijo sindikatov 
dveh tretjin iz čistega dohodka za družbeni standard najuspešneje opraviti le ot skupnem 
sodelovanju vseh podjetij v občini. Nastopili so proti težnji nekaterih delovnih kolektivov, 
da bi vsa tista denarna sredstva, ki jim bodo na razpolago po zaključnih računih, razdelili 
spričo novih instrumentov za leto 1959 na osebne prejemke delavcev po njihovih tarifnih 
postavkah. Hkrati so ugotovili, da dosedanje razprave o tem vprašanju na razširjenem 
plenumu ObK ZKS, na občnem zboru ObSS, kakor tudi razprave v sindikalnih organiza
cijah in organih upravljanja dokazujejo, da se je vendarle uveljavil načrt financiranja 
določenih potreb za družbeni standard v občini za družbeni standard z združenimi sred
stvi gospodarskih organizacij.

NAJPREJ VODOVOD
»Rudarske kolonije v bre- 

geh so sknno vse dni brez vo
de!« je dejal v razpravi eden 
izmed odbornikov, ko so go
vorili o razporeditvi sredstev, 
namenjenih za družbena stan
dard v trboveljska občini. Ce
lotni žbor proizvajalcev je 
menil, da je pomanjkanje vo
de v revirju problem številka 
1, ki ga bo treba načrtno im 
trajno rešiti Z deli v tej sme
ri bodo začela že letos. Upo
rabili bodo največ sredstev iz 
vodnega Sklada vodne skup
nosti Trbovelj ščice. Alojz Ri
bič je seznaniti navzoče z ne
katerimi specifičnostmi okoli 
trboveljskega vodovodnega 
vprašanja. Zadostnih vodo
vodnih zajetij v neposredni 
bližina Trbovelj ni s tem pa 
nastajajo nova vprašanja in 
novi problemi. Najprimernejša 
kraj za napeljavo vodovoda 
bi bilo še zajetje pri Doleža- 
leku, na poti med Trbovljami 
in Hrastnikom. Tega vodo
vodnega vira pa se trenutno 
poslužuje Hrastnik. Ker mno
žina vode ne bi zadoščala za 
oba vodovoda, bo marala tr
boveljska občina, kolikor se 
bo odločila za ta izvirek, na
peljati Hrastniku novo vodo
vodno pot iz Podkraja, v dol

žini štirih kilometrov. Tudi 
samo črpanje vode v Trbov
lje bo zelo težavno. Sicer pa 
bodo za novi vodovod lahko 
uporabili tudi cevovod opu
ščenega rudniškega savskega 
vodovoda.

DRUG PROBLEM v trbo
veljski občini, ki terja enako 
skrb, je gradnja nove osem
letne šole na Plevčakovem. 
Ta objekt nameravajo zadati 
v dveh etapah. Za prvo etapo 
v letošnjem letu bodo potre
bovali okoli 50 milijonov din.

CESTA OD S USNIKA DO 
POSTAJE — Odbornika so 
opozorili na nujnost ureditve 
glavne ceste od Sušnika do po
staje, hkrati pa tudii ugoto
vili, da morajo za ureditev 
njene ceste poskrbeti tudi vsi 
tisti, ki «o najbolj izkoriščajo.

DOGRADITEV BLAGOV
NICE — Za dograditev bla
govnice je potrebnih še okoli 
30 milijonov diin. Hkrati že
lijo letos usposobiti tudi skla
dišče za kmetijske pridelke z 
vsemi potrebnimi hladilnimi 
napravami. Za glavni projekt 
nove sodobne pekarne v Tr
bovljah bo treba 1,850.000 din, 
za mehanizacijo obrtnih pod
jetij »Krojaštvo in šiviljstvo« 
ter »Splošno čevljarstvo« pa

DELAVSKI SVET RUDNIKI ZAG0KJE: 
KAKO SESTAVITI TARIFNI PRAVILNIK?

Ena možnost - 
po analitični oceni

okoli 2,400.000 din. S tem pa 
bodo seveda dane boljše mož
nosti za hitro in ceneno 
opravljanje teh obrtniških 
uslug v Trbovljah.

GRADNJA STANOVANJ — 
Za dograditev začetih stano
vanjskih hiš in za začetek no
vih gradenj sredstva občin
skega stanovanjskega sklada 
ne bodo zadoščala. Samo rud
nik bi potreboval 140 milijo
nov din. Elektrarna 40 mili
jonov, STT 90 milijonov, 
združeni investitorji 30 mili
jonov din, iz občinskega sta
novanjskega sklada pa bo moč 
črpati kakšnih 150 milijonov 
din. Zato bodo skušali dobiti 
prispevek iz republiškega sta
novanjskega sklada, povečal 
pa se bo tudi prispevek inve
stitorjev.

40 LET KPJ • 40 LET KPJ • 40 LET KPJ • 40 LET KPJ • 40 LET KPJ

Spomini na špansko revolucijo
Snežinke so poplesavale po zraku, ko sem 

v nedeljo srečal na cesti v Ji%. Trbovljah 
Franceta Glavana. Zaprosil sem ga, da mi 
pove nekaj spominov, ki jih je doživel v svo
jem partijskem delu, na dni, ko se je boril 
v Španiji proti Frankovcem.

Franceta Glavana dobro poznajo v Trbov
ljah, saj je po svoji vrnitvi Iz Francije še leta 
1847 tu opravljal službo šoferja. Po rodu ni 
Trboveljčan, temveč doma z Iga pri Ljubljani. 
— Komaj star 11 let si je šel služit kruh kot 
pastir. Po prvi svetovni vojni, leta 1919, se je 
zaposlil v Ljubljani pri Lesni industriji -Ho
bi-". Tu Je dobil prve poglede v marksistični 
nauk. V podjetju je bilo zaposleno mnogo de
lavcev, ki so se vrnili iz ujetništva v Rusiji. 
Tako so se razgovarjali o ruski revoluciji. 
Tov. Ciril je bil organizator zadevnih krož
kov, kjer so pripravljali novi kader- Kot kan
didat je imel tovariš France že določene na
loge. Spominja se leta 1925, meseca avgusta, 
ko je v Ljubljani raznašal letake, ki so pozi
vati na stavko. V Kolodvorski ulici je naletel 
na žandarje, a kljub temu. da je odvrgel le
take, so ga vseenO" aretirali. Tri dni je bil v 
zaporu, a dokazati mu niso imeli kaj-

V delu za Partijo so nastajale vedno večje 
težave. Policijski teror je a svojim aparatom 
nenehno delal. Vedno več tovarišev je bilo 
aretiranih. Vladala je brezposelnost in leta 
1926 je tovariš Glavan odpotoval v Francijo. 
Ze v letu 1927 je bil zanj najlepši praznik v 
življenju — sprejet je bil v Partijo. Tudi v 
Franclji je bilo delo za KP Ilegalno, in tako 
je opravljal svoje naloge vse do leta 1936, ko 
se je kot prostovoljec odločil, da pojde v Špa
nijo. Od septembra 1936 do 31. decembra 1938 
je bil kot prostovoljec v formaciji XIII. bri
gade v 8. Capajevem bataljonu.

Spominja se najtežjih dni v času borb v 
Španiji. To je bil pekel, ko ''so bili v dneh od 
24. do 27- decembra 1936. leta na fronti pri 
Tonvelu čisto obkoljeni. Obkoljeni in predani 
na milost in nemilost sovražniku za zidovi

torwelskega mesta. Niso mogli ne naprej ne 
nazaj. Rešitev je prišla v nevihti, v noči 27- 
decembra, ko je bila tema ko v rogu. Od 120 
mož jih je ostalo le 32, ki so se srečno rešili 
do zaklonišča, kakih 600 metrov nazaj.

Bilo je še obilo težav, veselih in neveselih 
dni, toda vojna v Španiji sc je končavala ln 
na vidiku je bila II. svetovna vojna. — Iz 
Španije je tovariš Glavan odšel nazaj v Fran
cijo, kjer so ga takoj zaprli. Ker pa mu niso 
imeti kaj dokazati, so ga izpustili, toda živel 
je pod nadzorstvom. Kasneje je imel še te
žave s policijo leta 1940, ko so zaprli njega in 
tovariša Ragancina iz Zagorja (ki živi danes 
v Zagorju).

Od leta 1942 pa do leta 1944, ko je bila 
Franclja spet osvobojena, je delal v Pokretu 
odpora z določenimi nalogami. Te so bile na 
primer prevoz orožja, municije in podobno. 
V tem času je bil zaposlen kot šofer. TovarfS 
Glavan je pripovedoval doživljaj iz leta 1943. 
Bilo je meseca avgusta, ko so ga zajeli fran
coski partizani, s katerimi je bil v dogovora. 
Vozil je municijo za rudnik, spremljali pa so 
ga Nemci- Na dogovorjenem mestu so fran
coski partizani napadli kamion, razorožili 
Nemce, jih zvezali, tovariš France pa je mo
ral kamion, poln razstreliva, odpeljati v Bo
lonjsko šumo (Bois de Bologne). Sele po 14 
dneh se je vrnil — seveda brez kamiona. —• 
Pri zasliševanju so ga precej ostro prijemali, 
vendar se je srečno izmazal. Dejal je Nemcem, 
da ni hotel ostati pri partizanih in da je po
begnil od njih- Vendar je vse to bilo v dogo
voru s partizani, ker je bil na terenu bolj 
koristen.

Se marsikaj bi mi bil povedal, toda mudilo 
se mu je in zaključil je z besedami: -Vesel 
sem, da sem se leta 1947 vrnil v Jugoslavijo, 
kjer sem prav zadovoljen in bom tudi jaz 
po svojih močeh pomagal k čim lepši proslavi 
40-letnice KPJ.-

Tako je končal svoje pripovedovanje tov. 
France Glavan, ki je že 32 let komunist.

Stane Šuštar

500 vagonov vina za izvoz
Bizeljska vina se vedno boij uveljavljajo —- »Vlno-Breflce« na petem mestu med 
Izvozn ici v Jugoslaviji — Mot konkurenca na tujih tržiščih — Superprodukcija 
v Italiji, Span ji in Franclji, pa tudi v državah-uvoznicah Avstriji In Nemčiji — 

Skupno delo ter pravilno gledanje na Izvozno politiko

BREŽICE, KONEC FEBRUARJA. — Pridelovalci vina v Posavja so bili nekega 
® dne proti koncu meseca februarja v živahnem razgovoru. Lanska vinska letina Je
a bila prav odlična po kvaliteti ln količini, a v kleteh posavskih vinogradnikov je še
J vedno dosti vina. — »Vino kupujejo v drugih republikah, čeravno ga imamo še sami 
£ dosti in nam leži po kleteh,- — take in podobne pripombe je bilo slišati. V resnici 
a pa ni tako hudo. Pozanimali smo se za to stvar in v podjetju -Vino Brežice-, ki je 
” izvozno podjetje vina za Posavje, so nam povedali naslednje.

na to podjetje zgolj trgovsko, 
namreč skozi prizmo dinarja, 
da naj bi izvozno podjetje čim 
več dalo zadrugam, vendar je 
tako gledanje s stališča pravil
ne regulacije izvoza naših vin 
napačno. Kmetijske zadruge bi 
morale videti -v prosperiranju 
izvoznega podjetja tudi svojo 
lastno perspektivo ln z njim so
delovati ter se spoznati s pro
blemi izvoznega podjetja, ne pa 
gledati nanj zgolj s stališča tre
nutne koristi. To je glede na da-

meli svojo nalogo tako, da »o 
dolžni prisostvovati samo zbo
rom volivcev in da tu polagajo 
račun o svojem od borni škem 
delu in »prejemajo sugestije 
državljanov, ln jih potem pre
našajo na ljudski odbor. V po
gojih vse bolj razvite dejav
nosti SZDL in njene vse večje 
vloge v življenju komune pa 
dane« to ni več dovolj. Sodimo, 
da mora odbornik danes, ne 
samo da »e udeležuje zborov 
volivcev, ampak da prihaja tu
di na sestanke SZDL. Ne takih 
sestankih lahko ljudski odbor
nik koristi na dvojen način: 
prvič »e na njih seznani z mno
gimi vprašanji in konstruktiv
nimi predlogi, » katerimi pri
hajajo državljani, drugič pa’ s 
svojim sodelovanjem pri poslih 
organizacije SZDL pripomore 
k večji afirmaciji Socialistične 
zrveee kot družbeno-politične 
organizacije, v katero imajo 
državljani polno zaupanje, in 
da bo to, kar so sprožili ln 
predlagali, vzeto kot resno ln 
tudi kot tako obravnavano.

Drži, da »o ljudski odborutid 
pogosto prezaposleni z raznimi 
dolžnostmi, res pa je na drugi 
strani, da si s tem, če občasno 
prisostvujejo seetamkom SZDL, 
v mereičeim olajšajo svojo od
boru iško nalogo, ker »e bodo 
lahko dosti konkretneje in smo
trneje udeleževali reševanja 
bitnih vprašanj komune na ,e" 
j ah ljudskih odborov. Danes so 
namreč oblike dela Socialistič
ne zveze taike, da dajo tej orga
nizaciji pravico, da z avtorite
to zahteva prisotnost ljudskih 
odbornikov na teh sestankih, da 
vas tisto, o čemer bodo razprav
ljali n« sestankih SZDL, ne 
bo ostalo samo v okviru orga
nizacije. Primeri mnogih ko
mun govore o zelo pozitivnih 
rezultatih, ki so se dosegli sa
mo po zaslugi močne aktivnosti 
Socialistične zveze. Treba pa 
je pomniti, da vlada v takih 
komunah veliko zanimanje 
ljudskih odbornikov, ki so do
umeli, da tri njih mesto samo 
na sejah ljudskih odborov in 
zborih volivcev, ampak tudi 
na sestankih Socialistične zve
ze, kjer morejo dobiti dragoce
na podatke in sugestije, ki »o 
izredno velike koristi za nji
hovo odborniško delo. (S. S.)

% PO SVETU — Spe« sta se 
■godili dve smrtmi nesreči v 
športnih vrstah. Na prvenstvu 
Vzhodne Nemčije v »bobu 
četvsrosedu« se je prevrnilo 
vozilo. Dva člana posadke sla 
takoj Izdihnila. Druga nesreča 
je Mia v ZDA, kjef je avtomo- 
bliski dirkač Marshall Teague 
poizkušal izboljšati rekord no
vega dirkališča (284 km) in se 
»el te« ubil.

Prejšnji teden se je sešel de
lavski svet rudnika Zagorje in 
razen nekaterih drugih tekočih 
zadev razpravljal o’ nagrajeva
nju oziroma o pripravah za 
izdelavo novega tarifnega pra
vilnika. Upravljavci so se naj
prej seznanili z okvirnimi pri
poročili ln stališči sindikatov, 
ki so se na IH in IV. plenumu 
zelo jasno izrekli za politiko 
nagrajevanja, ki naj temelji na 
delu Po učinku ali po enoti pro
izvoda. Prav tako so člani de
lavskega sveta poslušali uredbo 
zakonodajalca o izdelavi tarif
nih pravilnikov.

Osnovna ugotovitev, ki smo 
jo povaeli to razprave, Ln ki ao 
jo upravljavci postavili v 
ospredje, je ta, da bo moč eti- 
mulativneje nagrajevati le te
daj, če se bo zviševala proiz
vodnja in če bo hkrati s tem 
rasla storilnost dela. S tem pa 
so dejansko osvojili predlog 
oziroma stališče sindikatov. Se
veda pa nastanejo pri izdelavi 
novega tarifnega pravilnika

nekatere druge težave, o kate
rih je delavski svet sicer raz
pravljal, ker pa še nj našel Iz
hoda, je predlagal, naj upravni 
odbor oziroma komisija za se
stavo novega tarifnega pravil
nika temeljiteje prouči proble
matiko podjetja in ponovno 
pretrese vsa vprašanja, ki se 
nanašajo na izdelavo dokumen
ta o nagrajevanju, organ uprav
ljanja pa se bo ponovno sešel 
in skušal najti pravilno rešitev.

Seveda so največ razgovar
jali o tem, da bi bilo moč se
staviti nov tarifni pravilnik Po 
načelih analitične ocene delov
nih mest, ki so jo v tem 
podjetju zelo kvalitetno izde
lali in velja za eno najboljših 
v vseh jugoslovanskih rudnikih. 
Kolikor bi bilo moč upošte
vati pri izdelavi tarifnega pra
vilnika to oceno, pa bi moralo 
podjetje imeti na razpolago več 
sredstev. Dosedanja proizvodnja 
premoga v tem podjetju pa 
razveseljivo narašča, ln ko-

(Nadaljevanje na 4. štreni)

PREKO 70*/, DOMAČIH VIN 
SMO IZVOZILI

Izvorno podjetje »Vino Bre
žice« je lansko leto doseglo na 
področju izvoza izreden poslov
ni uspeh. Preko 70 odstotkov do
mačih vin je uspele plasirati v 
inozemstvu, kar je za Posavje 
izrednega pomena. Lanska vin
ska letina Je bila odlična in 
podjetje Vino Brežice do konca 
letošnjega februarja ni odkupi
lo nobenega vina za livoz izven 
teritorija naše republike.

Vsekakor Je to zelo važno, 
kajti podjetje Vino Brežice Je 
moralo prejšnja leta zaradi ii- 
redno slabih vinskih letin pri 
nas kupovati vina tudi v drugih 
republikah, ker ga sa izvoz do
ma ni bilo dovolj na razpolago. 
Sicer pa je jasno, da mora Iz
vorno podjetje imeti v zalogi vse 
vrste vin, namreč taka, kot Jih 
kupci zahtevajo. Podjetje Vino 
Brežice si Je za letošnje leto 
zadalo za nalogo, da bo skušalo 
Izvoz vin kriti samo z domačimi

vini, s področja Slovenije, in to 
predvsem bizeljska, posavska in 
dolenjska vina. Zlasti bizeljska 
vina so si v inozemstvu že pri
dobila svoj sloves. In prav bi 
bilo, da bi se vsa podjetja ali 
pa zadruge, ki se ukvarjajo z 
nakupom ln prodajo vin na pod
ročju brežiške občine, držale na
čela, da najprej pokupijo vina 
lz domačih vinogradov, nato pa 
šele drugod. — To je zelo važno 
za pridelovalce vin v Spodnjem 
Posavju in tudi življenjskega 
pomena za nadaljnji perspektiv
ni razvoj obstoja vinogradništva 
na Bizeljskem ter v bližnji In 
daljnji okolici.

Marsikdo se še spominja buč
nih razprav pred leti, ali je iz
vozno podjetje za promet z vi
nom v Posavju potrebno ali ne. 
Mnogo jih je bilo, ki so poudar
jali, da tako podjetje v Posavju 
nima gospodarske osnove za sa
mostojno izvozno podjetje. Da
nes pa lahko rečemo, da je stvar 
nekoliko drugačna In moremo

napraviti zaključek, da so ta
kratni odločilni lokalni in 
okrajni člnitelji pravilno gleda
li na situacijo in*stvar tudi pra
vilno ocenili, kar potrjuje med 
drugim bilanca podjetja Vino 
Brožiče za leto 1958, ko smo Iz
vozili nad 500 vagonov vina v 
tuje države, in je uspelo, da je 
naše posavsko Izvozno podjetje 
bilo med dvajsetimi izvoznimi 
podjetji za vino v Jugoslaviji 
na 5. mestu.

Danes izvaža »Vino Brežice« 
naša domača vina v Avstrijo, 
Zahodno Nemčijo, Svioo, CSR, 
Poljsko, Holandijo, Belgijo in še 
na novo tržišče — v Anglijo.

Pri vsem tem pa Je seveda ze
lo velikega pomena pravilna od
kupna politika. Podjetje Vino 
Brežice Izvaja to politiko preko 
naših kmetijskih zadrug, ven
dar se te zadruge v celoti ne za
vedajo velikega gospodarskega 
pomena Izvoza vina, kar velja 
zlasti za področja občine Breži
ce ln Vldem-Krško, ki gledajo

našnjo izredno možno konku
renco na svetovnem trgu velike
ga pomena, ln to zlasti glede 
izvoza v letošnjem letu, ko je 
naš izvoz v upadanju in se mo
ra izvozno podjetje pri izvozu 
naših vin v tuje države boriti z 
izredno močno konkurenco dru
gih držav, ki tudi pridelujejo 
kvalitetna vina. Naše kmetijske 
zadruge spričo te okoliščine ne 
smejo gledati na vprašanje — 
kot smo že rekli — s stališča 
trenutne trgovske koristi, Izbiti 
Dim večji dobiček z visoko ceno 
pridelanega vina, pač pa je važ
no, da gledajo na stvar perspek
tivno, na prihodnja leta, in te
sno sodelovati z Izvoznim pod
jetjem. Zadruge bi se morale 
zavedati, da je zelo važno, da 
ob močni inozemski konkurenci 
kupce zadržimo in obdržimo. — 
Prav lanskoletna superproduk

cija vin v Italiji, Španiji, Fran
clji In tudi v državah, ki vina 
uvažajo, v Nemčiji in Avstriji, 
nam narekuje skupno politiko v 
izvažanju naših vin. Kmetijske 
zadruge In izvozno podjetje mo
rajo v tem pogledu delati z roko 
v roki. Poudarili smo že, da J* 
tudi za nas velike važnosti gle
dati na nadaljnji razvoj našega 
vinogradništva, ne pa kratko
vidno računati, koliko bomo do
bili za pridelek v enem letu, 
zlasti še, ko je bila Izredna vin
ska letina. Potrebno Je, da sl 9® 
dosežena tržišča zagotovimo ** 
stalno, to pa Je mogoče samo. 
če vodimo pametno Izvozno po
litiko — In prav tu lahko naš# 
zadruge odigrajo veliko vloga 
na vasi s pravilnim tolmač#* 
njem vprašanja pri naših prid*" 
lovalcih vina.

NAS KOMENTAR

Ciprska republika
'Tik pred odhodom britanskega premiera MacMillana v Moskvo »o 

predsedniki vlad Velike Britanije, Grčije ln Turčije ter voditelji ci
prskih Grkov In Turkov podpisali v Londonu sporazum o Cipru, po 
katerem bo <a nemimi otok v vzhodnem Sredozemlju, ki je bil dolgo 
vrsto let v britanski kolonialni upravi, postal neodvisna republika. S 
tem so odstranili največfe ovire na peti k pomiritvi otoka ln zato Je 
mednarodna javnost ocenila londonski sporazum kot pozitivni ukrep, 
ki odpira perspektivo za končno rešitev ciprskega vprašanja.

Sporazum o Cipru Je tipičen kom
promis, ki temelji na popuščanji) vseh 
zainteresiranih strani: Grčija se je
odrekla zahtevi po priključitvi otoka 
In Turčija zahtevi po njegovi razde
litvi, Ciprčani in Britanci pa so pri
stali na neodvisnost Nihče ni torej 
smagal In nihče ni bil poražen. Lahko 
le rečemo, da sta zmagala razum ln 
dobra volja, čeprav Jo? res. da so v 
ozadju sporazuma tudi blokovski ln 
ozki nacionalni Interesi. Prav gotovo 
so britanski voditelji, ko so podpi
sovali sporazum, boli misliti na svoje 
strateške ln ostale pozicije v Sredo
zemlju, ki So bile zaradi stalnih ne
mirov na Cipru doka) negotove, kot 
na pravico ciprskih prebivalcev, da 
svobodno odločajo o sveti usodi. 
Grčija ln Turčija Pa sta pri tem mi
slili na ureditev medsebojnih odno
sov, ki so že neka! let vse prej kot 
prijateljski, ln blokovski zagrizene! 
na Zahoda so pozdravili sporazum kot 
utrditev Atlantskem pakta. Kljub te
mu pa Ciprčani pričakujejo, da jim 
bo sporazum prinesel mir in boljše 
življenje ter možnost, da samostojno 
odločajo o svojem življenju.

Minuli ponedeljek so v Londonu, 
Atenah, Ankari in na Cipru objavili

besedilo londonskega sporazuma o 
ustanovitvi ciprske republike, ki pa 
ne bo obsegala vsega otoka. Velika 
Britanija bo namreč ohranila suvere
nost nad dvema vojaškima oporišče
ma na Cipru. Na otoku bo tudi 900 
grških In 600 turških vpjakov. V novi 
državi bodo uvedli predsedniški si
stem, ki bo podoben ameriškemu. 
Predsednik republike bo ciprski Grk, 
podpredsednik pa predstavnik turške 
manjšine, ki bo Imel pravico veta. 
V vseh večjih mestih bodo organi
zirali ločene grške in turške občine, 
ki bodo skrbele za komunalna vpra
šanja. Republika bo imela skupni par
lament, v katerem bo 70 odstotkov 
Grkov ln 30 odstotkov Turkov, v vla
di pa bo 7 Grkov ln 3 Turki. Ciper 
bo Imel svojo armado, v kateri bo 
2000 vojakov — 60 odstotkov Grkov 
In 40 odstotkov Turkov. Neodvisnost 
ciprske republike bodo jamčile Velika 
Britanija, Grčija ln Turčija, Ciprčani 
pa ltcdo lahko svobodno, odločili o 
svoji vključitvi v Britansko skupnost 
narodov. Ciprska republika bo tudi 
zahtevala sprejem v Organizacijo 
združenih narodov.

Sporazum ni končna rešitev, saj ne 
daje prebivalcem Cipra popolne suve

renosti nad otokom, krati Jim pravico 
do samoodločbe ln favorizira turško 
manjšino, kajti daje ji več pravic 
kot bi jih glede na število ciprskih 
Turkov lahko imela. Zato Makarloi, 
vodja ciprskih Grkov, spočetka n| bil 
nič kaj zadovoljen s sporazumom gr
škega ln turškega ministrskega pred
sednika Karamanllsa ln Menderesa v 
Zflrlchu nekaj dni pred londonskim 
sestankom. Tedaj so poročali, da Ma- 
karios z rezervo gleda na ta spora
zum, ki pa ga je končno podpisal, 
vendar ne kot dokument, ki zaklju
čuje boj ciprskih Grkov. Po podpisu 
sporazuma je dejal, da z optimizmom 
gleda v prihodnost, v kateri mora 
Ciper postati »most med Vzhodom In 
Zahodom ter trdnjava miru«, dodal 
pa je, da boj ciprskega ljudstva le ni 
končan In da se Je s londonskim spo
razumom začelo »novo, toda miroljub
no obdobje konstruktivnega dela in 
mednarodnega sodelovanja.

Tudi grška opozicija ni povsem za
dovoljna z londonskim sporazumom 
In očita vladi, da Je preveč popustila, 
ko Je Britancem dovolila, da ohra
nijo suverenoet nad dvema vojaški
ma oporiščema, Turkom omogočila, 
da polijejo svojo vojsko na Ciper, 
turški manjšini pa dopustila preveč 
pravic v upravi republike. 8 Cipra 
poročajo, da so nezadovoljni tudi ne
kateri ekstremni turški elementi, ki 
hujskajo Turke, naj še kar naprel *a- 
htevajo razdelitev otoka. Pred dnevi 
Je v Nikoziji demonstriralo več tisoč 
študentov proti Makariosu. o katerem

menijo, da bo postal prvi predsednik 
republike. Takšni Incidenti, ki so ža
lostne preteklosti, pričajo, da bo za 
ureditev razmer na otoku potrebno še 
veliko dobre volje. Tega pa se zave
dajo vsi zainteresirani člnitelji. Lon
donski »Times« Je pred dnevi zapisal: 
»Potrebna bo še dolga pot do končne
ga izvajanja sprejetih načel, in pre
hodna doba ne bo niti lahka, niti hi
tra. Toda kljub temu je tisto, kar so 
dosegli, skoraj podobno čudežu ...« 
Grški list »Vlma« pa Je pisal, da po
meni sporazum »začetek novega ob
dobja na otoku«, obenem pa J« pozval 
grške voditelje, naj »dokažejo« pomen 
doseženega sporazuma s tem, da se 
bodo potrudili vzpostaviti čim boljše 
grško-turške odnošaje, ker je prijatelj
stvo med obema državama poglavitni 
pogoj za potrdilo funkcioniranja no
ve ureditve na Cipru.«

Rezultati sporazume se že kažejo. 
Angleške kolonialne oblasti na otoku 
so osvobodile nad tisoč političnih pri
pornikov, odpravile so cenzuro In šti
riletno obsedno »tanje. Proučujejo tu
di vprašanje vrnitve ciprskega nadško
fa Makarloaa, ki so ga pred tremi leti 
pregnali a otoka, ter ae ukvarjajo z 
mislijo, da bi pomilostili pripadnike 
odporniškega gibanja. To pa so šele 
prvi ukrepi, ki bodo zagotovili mir 
ln omogočili konstruktivno sodelova
nje Ciprčanov. Grkov. Turkov in Bri
tancev pri sestavi ustave Ciprske re
publike, ki bo raevlla zastavo svoje 
neodvisnosti v začetku prihodnjega



ČRNO
Zgodnjega februarskega vet era 

•e ljudje zbirajo v že prepolni 
tonečki izbi, pogledujejo na ure 
to ugibajo, ali bo imel »potujoči 
kino« količkaj zamude, ali bo film 
»ep, zabaven, napet?

Pred nekaj tedni se Je prvič 
Ustavil pri njiii avtomobil s film
sko aparaturo. Na hitrico so pre
uredili kmečko izbo v kinemato
grafsko dvorano, na hitro se Je 
zbralo nekaj radovednih gledalcev 
— mnogi izmed njih dotlej še ni
so videli filma niti v mestu, kaj 
šele v teh svojih hribih, pa jim 
le takoj močno ugajal, in zdaj 
°e zamudijo nobene predstave 
Več,

Pač: želijo si le še večkratnih 
Obiskov!

Dejstvo je, da je film segel že v 
deveto vas, pa tudi spoznanje, da 
6i ga lahko koristneje uporabili 
Ue le za zabavo, ampak tudi za Pouk,

Kaj more pokazati kmetovalcu 
bolj natančno in bolj prepričlji
vo, denimo, uspehe saditve hibri- 
"he koruze, italijanske pšenice in 
todobnih agrotehničnih ukrepov, 
kot slika na filmskem platnu? 
"UPeh bo brez dvoma večji kot ob 
dosedanjih, ponekod dokaj slabo 
pripravljenih sestankih in preda
vanjih! Lep primer za to je Sev- 
toca, kjer so s svojim potujočim 
kinom obredli v mesecu januarja 
domala najmanjši zaselek na svo
jem področju. Kmetijski filmi so 
“oživeli povsod rekorden obisk.

S takšno prakso bi veljalo na
daljevati, v drugih krajih pa jo 
‘Udi posnemati.
.Poglejmo še drugo stran čmo- 
bele umetnosti.

»Vedno je visel v kinu. Zdaj Je 
®dšel preko meje. Film ga je po
kvaril!« so govorili. »Nihče v dru- 
;toi ga ne razume. Odkar Je za- 
Cel pohajati v kino, se Je povsem 
“bremenil,« pravijo drugod. In 
°™o se bore na vzgojnih in dru- 

sestankih: »Proč s kavbojski- 
toi filmi, stran s »šundom«! — 
Kdo spušča otroke v kinemato
grafske dvorane!?«
,čmoglednost povsod upravi
čena? Vprašajmo se raje, koliko 
Je bilo doslej storjenega za večje 
Približanje dobrega v filmu — 
mladim, za realno podobo v njl- 
“ovih očeh. Ne gre zanikati res- 

da je v vsakem, tudi kav- 
“bjskem filmu, dosti pozitivnega, 
"Udi mladi gledalci pa bi lahko 
»b nekoliko večji pomoti starej- 
to zlahka kmalu spoznali tiste 

“*vje seblčneže s puškami ali z re- 
..“Iverji au zankami. Tega pa se- 
'_~“a ni moč doseči samo s pole- 
r“Kaml o vzgojnih in kvarnih 
■Pilvlh filma v »splošnem« na 
toladino.

So učitelji, ki ob vsakem filmu, 
‘“katerega vedo, da bo vzbudil 
“"rimanje med mladimi, pripra- 
l«r,°i debate o njem pred predva- 
v™jem in po predvajanju. Čeprav 
»■usrii samo po nekaj minut. Pa 
rudari e opazijo uspeh. Ali niso 

11 ljudje dober primer?
Šnl ^Vljenju lahko vidimo, kak- 
-°° škodo delamo dobrim filmom 
-Jternajem in preveMklm puritan- 
Jvunt. Spomnimo se filma »Prt- 
i‘er dr. Laurenta«, spomnimo se 
Jr. tonogih drugih filmov. Klne- 
r*toografska podjetja — in nekaj- 
,J™t tudi šole — so Jih ocenila za 
toladlni neprimerne«.

.Opozoriti velja še na nekatere 
v™6znatografe, ki Imajo po na- 
>r“l Pri vsakem filmskem lepaku 

Pripombo »mladini primeren« 
»mladini neprimeren«. Prav!

Trbovlje v soboto zvečer. V 
gledališki dvorani Delavskega 
doma so se mladi In stari lju
bitelji glasbe navdušili nad zvo
ki Delavske godbe in Gunzkove- 
ga zabavnega orkestra, drugi pa 
so v sosednji — kinematografski 
dvorani — potovali z italija
nskimi filmskimi snemalci na 
»zgubljeni kontinent«. V zgor
njih Trbovljah je Fernandel v 
»Štirih korakih v oblake« spet 
navdušil številne ljubitelje film
ske umetnosti. Na rešilni postaji 
smo zvedeli, da je bil ta popol
dan in večer rumeni mercedes 
osemkrat na poti skozi Trbovlje, 
ostale zasavske kraje in Ljublja
no. — Postaja LM ni imela po
sebnega dela.. — Gledališče 
Svobode - Zasavje pa je z uspe
hom gostovalo s »Prevaranim 
soprogom« na Kleku. — Na sliki: 

Delavski dom ob 21. nri.
(Foto: Milan Cerinšek)

DO KAM
Se enkrat: Povej mi, koliko ješ, in povedal ti bom, kolika časa boš živel 0 Družbena pre
hrana se lahko razširi Tam, kjer je dobra volja - mnogo uspehov 

med Sevnico in Trbovljami?

Še

kaže, da včasih te pripora- 
““Izkoriščajo na račun boljšega •asiužka, C-l

V velikem prostoru s pogr
njenimi mizami prijetno diši. 
Roke z žlicami segajo v krožni
ke pred seboj. Ljudje v delov
nih oblekah. Smo v eni izmed 
dobro urejenih obratnih menz 
v Sevnici.

Delavci in delavke »Jugotani- 
na« so zadovoljni s svojo kuhi
njo. »Leto dni že malicam tu,« 
pripoveduje starejši delavec. 
Kaže na jed. »Seveda je dobra, 
kaj boljšega s j sploh ne morem 
zamišljati za 30 dinarjev,« do
daja, in drugi okoli mize mu 
pritrjujejo. Vprašam ie delav
ke. »Včeraj smo imeli telečji 
zrezek, danes imamo zelje in 
makaronovo meso. Dobro in po
ceni. Delavci so me brezpogojno 
prisilili, da sem sedel poleg rjiih 
in poskusil njihovo malico. 
Meso z materni, zelje, pa ša 
itedaten kos kruha, je predstav
ljalo skoraj preizdaten obrok. 
Niti najmanj nisem sumil v od
kritost besed, ki sem jih malo 
prej slišal.

V Sevnici so začeli rano re
ševati vprašanje, družbene pre
hrane, kot najprimernejši način 
pa se jim je zdela prav pripra
va cenenih in izdatnih malic v 
podjetjih. Zdaj v Sevnici ni 
večjega pa tudi manjšega pod
jetja, ki ne bi imel toplih obro
kov malic. Sodba o njih pa je 
povsod enaka. Koristni so! Pre
cej manj je raznih želodčnih In

ZANIMIVO IN POUČNO

drugih obolenj. V Sevnico se 
vozi ali pa prihaja peš na delo 
mnogo delavcev iz okoliških 
krajev. Ti so bili nekoč nave
zan.! zgolj na m-nzlo in nezadost
no hrano. Podjetja imajo ne 
glede na denarni znesek, ki ga 
dajejo za kritje stroškov pri 
menzah, brez dvoma velike ko
risti, tako v razpoloženju ljudi, 
kakor tudi neposredno v proiz
vodnji.

Zdaj vidijo glavno nalogo v 
tej smeri — nadaljnje številčno 
povečanje uživalcev toplih ma
lic.

Kako pa v Trbovljah? Kuhi
nja gospodinjskega centra, ki 
je doslej edina predstavljala 
tako. imenovani »odprti« obrat 
družbene prehrane, je zadnje 
čase zaradi čedalje manjšega 
števila abonentov tik pred raz
sulom Ob njej se je v tem ča
su porajala nova. sodobno ure
jena delavska restavracija ns 
Barbari s 85 abonenti in dnev
no zmogljivostjo 250 oseb. Tudi 
gradbinci SGP »Zasavje« so do
bili las-no menzo. Ce dodamo 
k temu še tople obroke malic v 
Elektrarni, Ul zadnje čase tudi 
v Cementarni, smo povedal! 
vse. Stanje seveda ne more nu
diti samozadovoljstva. Tako ob
činski sindikalni svet kot mla
dinske organizacije, so že ne
kajkrat načela to nerešeno

NA STRANSKEM TIRU
Zadnjič sem kramljal z nekim 

5r®dsednilkom hišnega sveta. To- 
t“ ™Xi je, kako grenka da Je 
Akcija »starešine« stanovanj- 
_ 6 hiše. Pripovedoval je, kako 
J* stanovalci največkrat kar 

tobarriirajo1 z neštetimi proš- 
željami, zahtevami ]n 

za popravilo oken, vrat, 
r^hojev. štedilnikov, žlebov In 

briih stanovanjskih potreb- 
n. Bolj iko j im dokazuje, da 

6 red štev, slabše je in bolj 
* P^tlJo, da naj na upravi 

«°va«jSke skupnosti razloži 
potrebe. Tisto večno 

planje kljuk na upravi sta- 
Pt-^Pjrikc skupnosti da mu že 
je , aa in vse bolj premišlju- 
težav 8toT^’ ^'a ko konec

si^Sal sem mu, naj skliče 
ihn nek vsek stanovalcev in 
vit, Pojasni, kaj morejo napra- 
kai k. Parano najemnino, in 
j, ki lahko uredili sami. To 
mi «01-11 ln nekaj dni kasneje 
8eg., Pripovedoval, kaj je do- 

1 na posvetovanju.
nobenega večjega 

g. lora, so se stanovalci (beri 
čajJ^ke) zbrale kar na ve- 
trettT1' v Prvem, drugem in 
ke,teV".m nadstropju. On dn ne
st^ 1 člani hišnega sveta eo 
•oži, spodaj na prostem. Raz
lit^. je, koliko denarja
lik J<? na tekočem računu in ko. 
tov n,*4 Potrebovali za uredl- 
b( j/®“nujnejših zadev. Da pa 
PoLjOUikor mogoče več z raz- 

•nvimi sredstvi uredili, je 
«o Id®61, ‘''“j ki stanovalci, Id 
*i<l*TiiJutavničarji, mizarji ;n 
ker ?*• Prevzeli nekatera dela, 
kaj i ^ pocenilo popravila, 

hujšega | Stanovalke so za

nj svet mlma toliko sredstev, 
da bi lahko nejfel delavce in 
jim plačal storjeno delo. Odgo
vor je prišel iz sosednje hiše. 
Na seji hišnega sveta, ki so ji 
prisostvovali tudj stanovalci, so 
izdelali točen predračun izdat
kov za popravila in ureditev 
stanovanj. Vsi tisti stanovalci, 
ki so blii na seji, so sklenili 
več kot polovico dela opraviti 
s prostovoljnim delom. Ta je 
storil to, drugi ono, ln račun za 
popravilo dvajset štedilnikov, 
petero vrat, pleskanje oken, je 
znašal komaj 23.000 din. Od ce

lotne letne najemnine jdm je 
ostalo še nekaj tisočakov, k; So 
jih varčno dalj na stran za tlsta 
popravila, ki jih ne bodo zmog
li sam; popraviti.

Zdaj je med obema stano
vanjskima hišama tiha vojna. 
Stanovalci prve hiše so ljubo
sumni na sosede, ki so složno 
postavili Piko na i, tl pa se jim 
smejijo. In upravičeno se sme
jijo. Smejijo se njihovi zaosta
losti in pomanjkanju vsakrš
nega čuta za gospodarjenje. 
Pravijo, da so ti prvi na 
stranskem tiru. Upravičeno! (!)

vprašanje, pa tudi ljudski od
bor je o njem že razpravljal.

Anketa občinskega sindikal
nega sveta kaže, da se trenutno 
hrani v obratih družbene pre
brane v trboveljski občin.1 433 
oseb. Dosti mladih delavcev 
stoji Se ob strani, ali pa si ne
kateri od teh privoščijo le en 
dnevni obrok tople hrane.

Na zadnji seji občinskega zbo
ra proizvajalcev je bilo na 
dnevnem redu tudi razpravlja
nje o trboveljski družbeni pre
hrani.

Na zadnji seji je namreč ljud
ski odlbor odklonil zamisel o 

• priključitvi Ljudske kuhinje h 
gostinskemu podjetju »Majolka« 
v Trbovljah. Posebna komisija 
ObLO je podala zboru proizva
jalcev poročilo o stanju v Ljud
ski kuhinji in možnostih za 
uspešnejše delo. Tudi občinski 
sindikalni svet je razpravljal o 
tem in sodi, da bi sedanja Ljud
ska kuhinja lahko postala tudi 
center za pripravljanje toplih 
malic za različna trboveljska 
podjetja — ki teh doslej še n.tso 
uvedla. Med prvimi sta se za to 
idejo ogrela delovna kolektiva 
»Metalije« in »Mehanike«. Ku
hinja naj bi se tudi odcepila od 
Gospodinjskega centra in posta
la samostojen obrat.

Morda je bila na zadnjem za
sedanju odbornikom premalo 
natančno obrazložena vsa pro
blematika družbene prehrane v 
Trbovljah. Zato seja tudi m 
prinesla nobenih zaključkov, 

r; ‘e je V6-sato dci.ta,.; 
čudno zavrtela.

Odborniki so imeli pred očmi 
zlasti številke o številu družbe
nih ob fiatov in o njihovi zmog
ljivosti, ki se zde, kot da je 
problem družbene prehrane že 
rešen za nekaj.let naprej.-Niti 
eden namreč izmed njih ni pol
no zaseden.

Pozabiti pa so n,a vzroke, ki 
pripomorejo k takšni podobi.

V gospodinjskem centru so 
nam povedali: Imamo velike
stroške, zato je tudi hrana če
dalje slabša. Ljudje odhajajo. 
Tudi abonenti nove delavske 
restavracije v rudniškem sam
skem domu niso povsem zado
voljni s hrano. Dokler pa bo 
med sedanjimi abonenti takšno 
mnenje o posameznih obratih 
družben,« prehrane, si ne more
mo obetati uspehov.

Kakšna je razlika

Obrati družbene prehrane 
morajo dobiti pogoje za dofber 
start!

Razumemo odbornike, da za 
to morda ne more dajati sred
stev ObLO iz prenapetega pro
računa, vendar pa b i lahko 
svetovali podjetjem, da ta, pač 
po številu abonentov, ki se hra
nijo v posameznih obratih, ne
koliko priskočijo na pomoč.

Z izboljšanjem družbene pre
hrane se bodo takoj pokazale 
koristi namreč tudi v podjetjih. 
Pozabiti ne smemo, da se v' teh 
obratih hranijo predvsem mladi 
ljudje z nižjimi plačami.

Sklenili so, da bo o celotnem 
problemu ‘konkretneje -azprav- 
ljal občinski ljudski odbor na 
prvem skupnem zasedanju. Pri
čakujemo, da bo takrat razpra
va živahnejša in konstruktiv- 
nejša. Kajti tudi od dobrih 
obratov družbene prehrane je 
mnogo odvisno, kako se bo dvi
gala življenjska raven.

-jak

Mozaik
O PO DOMOVINI — Poleti 

bodo začeli graditi v Titograda 
prvo tekstilno tovarno v Cml 
gori. Stala bo pod Ljubičem ob 
Morači. Po načrtu bo dograjena 
do 1961. leta. V njej bo našlo 
delo 1.200 ljudi,

O PO SVETU — Sovjetska 
zveza ima trenutno 2 milijona 
zdravnikov, medicinskih sester 
in babic.

O PO DOMOVINI — Na kri
žišču ulice Borisa Kidriča in 
Proletarskih brigad v Beogra
du se je v soboto vnel tramvaj. 
V trenutku požara je tiilo v 
tfamvaju s prikolico okoli 100 
potnikov. Voznik je takoj usta
vil vozilo, toda med potniki je 
že nastala panika. Več potni
kov je poskakalo skozi razbita 
okna, ostali pa so skušali nasil
no odpreti vrata, Hladnokrvno
sti sprevodnice Nade Brljeve, 
ki je takoj prekinila električni 
kontakt, gre zahvala, da se je 
požar hitro zadušil. 11 potnikov 
je bilo poškodovanih.

Mimogrede
Tanini pravilnik v »ilegali«

g V nekem podjetju so sredi živčnega dela. Direktor 
je »zaseden« od jutra do večera, po njegovi prostorni sobi se 
visoko pod strop valijo sivkasti oblaki cigaretnega dima. 
Ljudi, ki prihajajo k njemu po »netarifni« liniji, odpravlja 
za nekaj dni, ker vse stvari še lahko počakajo in ker sam ne 
ve, kje se ga še drži glava.

Direktor in še nekaj ljudi sestavlja nov tarifni pravil
nik. »Neumne smernice in navodila od zgoraj! Kaj vse so 
nam že zmešali!« naveličano mrmra, ko v številčni iht1 na 
pravlja požirek »turške«. »Pri nas tako ne gre. Saj menda 
vendar vem. Sedanji sistem, ki ga imamo, ljudem, delavcem 
in mojstrom, vsem najbolj ugaja. Tega bi nekoliko popravili, 
pa hi bilo!«

Na vrata trka novinar- »Nobenih novinarjev, nobenih iz
jav,« godrnja na pragu in se že poslavlja. »Tudi drugi člani 
tarifne komisije ne bodo ničesar povedali! Na svidenje!«

Novinar čaka pred izhodom iz tovarne. Ustavlja delavce, 
ki po napornem delu vendarle najdejo hip časa za odkrit 
pogovor-

»Brali- smo že o novem plačnem sistemu,« pripovedujejo. 
-Po radiu smo že tudi slišali. Pri nas v zvezi s tem še nismo 
imeli nobenega sestanka. Gotovo bo zdaj tudi v našem pod
jetju dosti drugače. S premijami doslej nismo bili najbolj 
zadovoljni. Premalo so stimulirale človeka neposredno v pro
izvodnji. Seveda pa so bile lep pripomoček in .včasih že tudi 
kar nekako ukoreninjena podpora k plači različnih vodij 
oddelkov, mojstrov itd.«

Direktor in še nekateri člani kolektiva trde svoje, drugi 
svoje. Dejstvo je, da je bilo doslej zaradi načina plačevanja 
premij že več pripomb. Dejstvo je, da direktor le nima po
vsem prav s svojo trditvijo o ljudeh in sedanjem plačnem 
sistemu. Res je tudi, da so šli V tem podjetju na razdeljeva
nje dobička pod tako imenovanim geslom »kdor več da, ta 
naj več dobi«. Izplačevali so ga na plače plus premije in nad
ure. Ne motijo se v osnovni oceni namena dobička, ki naj ne 
bi bil enaka socialna podpora vsem delavcem, ne glede na 
njihova prizadevanja- Drži pa tudi, da sedanji sistem nagra
jevanja ni bil zmožen, da bi po teh pravih načelih tudi po
skrbel, da bi prišel denar v vse roke v tisti višini, ki so ga 
zaslužile.

Delavci si od novega tarifnega pravilnika obetajo več. 
Prav bi bilo, da bi že imeli sestanek, na katerem bi se o vsem 
podrobneje pomenili in svetovali- Nekaj vodilnih ljudi iz 
posameznih obratov (ki se jim morda še vedno toži za dose
danjimi premijami) ne more igrati odločilne vloge. Priprav
ljanje novega tarifnega pravilnika niti ni »skrivnost« peščice 
administrativnega kadra, mnenja o njem naj pravočasno pove 
celotni delovni kolektiv.

Gre za to, da se v podjetju odločijo za najboljši in najbolj 
mogoč sistem nagrajevanja v korist skupnosti in vsakega po
sameznika. "

Morda bo nekoliko več dela, več popravkov in živčnih ur.
Zato pa bo tudi zadovoljstvo pri delu večje, proizvodnja 

pa višja.

SOS pekam
g Stara, neizpeta pesem: premajhno upoštevanje osnov

nih higienskih predpisov v obratih s prehranskimi pred
meti. Trboveljčani lahko Še vedno ugotavljajo — navzlic 
opozarjanju in tudi kaznim sanitarnih organov — tu in tam 
malomaren odnos pri ravnanju z živili.

Pojdimo tokrat s sanitarno inšpekcijo na kratek »izlet« 
skozi trboveljske pekovske prodajalne in pekarne. Osnovna 
ugotovitev: skrajni zastarelosti pekam, kakor tudi njihovih 
prodajaln, marsikje botruje še zanikroost (neurejenost v 
samih pekarnah, pri prodaji kruha se še vedno ne drže vseh 
sanitarnih predpisov).

V Trbovljah deluje vsega skupaj pet pekam. Vse, zlasti 
pa obe podjetji »Pekama-siaščičarna«, so preobremenjene z 
delom. Hkrati tudi sami obrati že dolgo ne ustrezajo. Vsem 
pekarnam manjkajo nujno potrebni stranski prostori (slačil
nice, kopalnice itd ).

Glede na vse te okolnosti včasih tudi kvaliteta pečenega 
kruha ni najboljša (slabo zapečen, kakor so n. pr- ugotovili 
v bolnišnici).

Stanje se bo lahko mnogo izboljšalo z zgraditvijo nove 
trboveljske pekarne, za katero je že določena lokacija v sre
dišču mesta, nedaleč od Delavskega doma, pri gostilni »VoJ- 
ker«. Dnevna zmogljivost nove pekarne bo do 5000 kg kruha.

Da pa bi se zaznal že zdaj nov veter v higienski prodaji 
kruha in ostalih živil po trboveljskih trgovinah, je občinska 
sanitarna inšpekcija pripravila tečaj za vse osebje iz živilske 
stroke, kjer bodo dobili osnovno znanje o higienskem rav
nanju z živili.

Upajmo, da se nam obetajo boljši časi!

Zelenjava is okolice
g Od tistih nekaj odstotkov, ki žive v Trbovljah, ob

čina ne pričakuje najmanj. Ze nejcaj časa se zavzema, da bi 
doslej še precej drobnjakarsko kmetijstvo preusmerili v do
nosnejšo zase, in primernejšo za veliko trboveljsko tržno po
vpraševanje. — Kaj je .v tej smeri storila KZ Trbovlje? Tole 
so nam povedali:

»Lami so kmetje v kooperaciji zasejali 2 ha z zgodnjim 
krompirjem, letos pa bomo to številko povečali še za pol hek
tara. Zanimanja bi bilo morda še več, pa manjka semena. 
Pet kmetovalcev je prav tako v kooperaciji poskusilo na ne
kaj več kot 1 ha s pridelovanjem ostalih povrtnim. Vse pri
delke so prodali v trgovini KZ, nekaj na trgu, nekaj pa pri 
-Vitamimki«. Zadruga preskrbi dnevno Trbovljam tudi 400 
litrov mleka.

Letos bo z gojenjem povrtmin nekoliko slabše, ker za to
vejo ni regresa na umetna gnojila.« -jak

PRED «e. OBLETNICO USTANOVITVE ZKJ

ho^ -ut m Krik: <ia njen ne 
g| - 181 na pol zastonj, da dru- 
tfravR ?tegne. hretji ne bo po
dobni o tu^lh stanovanj in po
bij • Rezultat posvetovanja je 
Ulifg “tole ta, naj hišni svet 
bocL 6 kar hoče, drugače ne 

Plačevali najemnin.
*e<Clcdan J® moral P”11*tifnj hišnega sveta z n okate- 
8ati v ed*t!mi odborniki pome
taj 0,nlku naložiti pepel, dru-
. cwLbiIa cena mnogo večja, 
kj e. se vpraša: kdo bo v 
IHet^ovamjski hiši uredil po- 

Popravila? Stanovalci so 
vsakršno pomoč, hiš-

OBTOŽENI OBTOŽUJEJO
Tretji dan sodne obravnave je dobila besedo obramba.
Ta je poudarjala, da obtožba ni z ničemer dokazala 

krivdo njenega varovanca, da stoji pred poroto človek, 
ki ga hočejo s pomočjo falzlfikatov in izsiljenih pri
znanj prič za vsako ceno obsoditi, zato je obramba v 
imenu načela pravice ln zakonitosti zahtevala oprostilno 
razsodbo.

Nato Je dobil besedo Moša Pljade. Ta je v svoji 
obrazlagi, ki je trajala več kot eno uro, prinesel mnogo
številne podrobnosti iz svojega življenja, dela kot sli
karja ln novinarja, boja za obstanek ln borbe proti 
režimu, ki je prinesel delovnim ljudem samo nezado
voljstvo ln bedo, ln ki se je naslanjal na teror in nasilje.

Moša je v svojih pojasnilih obtoževal režim, ki po
skuša, da uniči vse tiste, ki se z njim ne strinjajo, in 
opozarjal na to, da brez spremembe tega režima ni sreče 
za delovne ljudi naše države.

28. npiaja se Je sešel sodni svet, da Izreče sodbo. 
Predsedujoči sodnik Kostič tz Prištine je zahteval smrtno 
kazen, sodnik Marinkovič je predlagal kazen 20 let ječe. 
sodnik Vukajlovlč, drugače republikanec, pa je po poli
tičnem prepričanju zahteval kazen 16 let ječe. Na koncu 
so se zedinili na kazen 20 let Ječe.

Tako so mnogi sodniki v bivši Jugoslaviji odmerjali 
kazni za politične obtožence-komunlste.

V isti mali zadušljivi sobi, v kateri je potekala sodna 
obravnava, ln pred občinstvom, k! so ga ob tej priliki 
sestavljali samo ljudje e specialnimi vstopnicami Uprave 
mesta, je predsednik sodnega sveta Kostič po obširni 
obrazlagi, v kateri je poskušal dokazati krivdo obtoženih, 
posebno Moše Pljada, prečrtal sodbo, vpisano pod šte
vilko 25.796 K 182, ki se glasi: »Moša Pijade, novinar Iz 
Beograda, se kaznuje z 30 let ječe, katera kazen se mu 
računa od danes. V kazen se mu vračuna in od nie 
odbije (03) triinosemdeset dni preiskovalnega zapora, kar 
pomeni v kazni (96) šestinpetdeset dni ječe.«

V času čltanja tistega dela sodbe, kt se je nanašala 
nanj, je Moša napravil nervozen gib s telesom nazaj, 
a se je takoj spet obvladal ln se reslgnlnano nasmehnil 
predsedniku.

Z ničemer ni hotel pokazati, da se niti najmanj ne 
boji režima In korakov, ki jih je le-ta storil proti njemu.

Ko je občinstvo odhajalo, se je Kostič obrnil proti 
obsojencem z besedami: »Kdor je nezadovoljen, ima 
pravico do pritožbe v roku treh dni,« nato pa je z ne
koliko mehkejšim glasom pripomnil: »Pravico za pri
tožbo Imate samo tri dni.«

Preden je bila sodba Izrečena, za časa, ko je bila 
le-ta Izrečena in po njej, vse dotlej, dokler niso Moše 
odvedli v zapor, je policija uvedla ostro kontrolo vseh 
ljudi, ki so hodili v okoliških ulicah.

Režim se je bal Izrazov simpatij proti Mošl ln de
monstracij, alt kakšnih drugih gkclj nezadovoljstva za
radi obsodbe, ki je bila nez.akonlta ln krivična.

Na pritožbo obrambe so Moši znižali kazen od 20 
na 12 let ječe.

Meseca maja 1934. leta so Mošl ponovno sodili, ker 
se je v zaporu v Sremski Mitroviči boril za pravice 
svojih tovarišev.

Daslravno mu tudt tu niso mogli dokazati krivde, 
so mu kazen vendar povečali od 12 %a 14 let.

S tem se pa njegova borba z vladajočim režimom 
ni končala, ampak nadaljevala.

V teku narodnoosvobodilnega boja ln z Izgradnjo 
nove Jugoslavije se je borba končala z zmago Moše Pl
jada ter njegovih tovarišev ln soborcev.

Doživel je veliko radost, da skupno » tovarišem Ti
tom In drugimi najizrazitejšimi delavskimi voditelji pri
sostvuje ne samo polaganju najvažnejših temeljev nove 
Jugoslavije, marveč tudi njeni Izgradnji.

SODBA TOVARIŠU TITU LETA 1928
Tovariš Tito je spadal med tiste partijske delavce, 

katere so zaradi njihovega borbenega tn brezkompromis
nega zadržanja, popularnosti med delavci ln predanosti 
stvari delavskega razreda in revolucije šteli kot zelo 
nevarne za režim ln jih zaradi tega preganjali, prijemali 
ln zapirali.

Tovarišu Titu so prvikrat sodili v Ogullnu oktobra 
1927, leta.

Skupno e šesterico drugih tovarišev je bil tovariš 
Tito obtožen zaradi dela na prepovedani komunistični 
agitaciji in zbiranja denarja v partijske namene.

Sodili »o mu na osnovi Zakona e. zaščiti države, a 
kot podlaga za to so služila zaupna policijska poročila 
ln Izkazi določenih agentov, nadalje marksistične jcnjlge 
tn publikacije, ki so jih našli pri obtožencih.

Tovariš Tito se je na tej sodni obravnavi ponašal, kot 
se mora ponašati pravi revolucionar. Ne samo. da je 
odbil napade obtožnice, pač pa je tudi napadel režim, 
ki se je posluževal falzlflctranega materiala, da bi uničil 
svoje nasprotnike.

Kljub vsem poskusom tožilca, da dokaže »velikansko« 
krivdo obtoženih, le-te tožilec ni mogel dokazati.

Da pa se vendar na neki način opraviči aretacija 
obtoženih ljudi In obsodi njihovo zadržanje v zaporu 
(tovariš Tito je bil poldrug mesec v preiskovalnem za
poru), je bila četverica obtožencev obscena na Jtazen 
zapora, trojica pa opi-oščena. '

Tovariš Tito je bil obsojen na 7 mesecev zapora, 
katero kazen so mu na pritožbo naslovljeno na kasa- 
cljsko sodišče — Stol sedmorice v Zagrebu — znižali 
na 5 mesecev zapora.

Mnogo bolj kot ta proces je poznana obsodba tovariša 
Tita meseca novembra 1928. leta. Izrečena na sodišču 
v Zagrebu. (Dalie orlhodnjlč)
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ZASAVSKA PANORAMA
ZAGORJE

O odhajanju delavcev z rud
nika Zagorja, zlasti rudarjev, 
je bilo povedanih že . nešteto 
mnenj. O tem so govorili na 
zasedanjih delavskega sveta. 
Up:av,.iega odbora, občnih zbo
rih sindikalnih podružnic m 
drugod. Analiza kaže, da se vaj 
iamski delavci izmenjajo v pe
tih letih. To je kajpak, precej 
resna stvar za tolikšno podjetje 
v katerem predstavljajo jedro 
delovne sile — rudarji. Večkrat
no menjavanje ljudi lahko kaj
pak ovira normalno proizvodnjo 
in ogroža tudi redno delo dru
gih obratov.

Hudniku pa primanjkuje tudi 
delovnih moči. Predvsem jam
skih delavcev. V enem letu se 
je v jamah zaposlilo le 40 ljudi, 
to pa ne pomeni kdo ve koliko, 
ker so potrebe znatno večje. — 
Prej ko slej bo moralo podjetje 
začeti z gradnjo prepotrebnega 
samskega doma, kajti rudnik bi 
že dobil potrebne jamske delav
ce, če bi imel zanje potrebna 
stanovanja.

Letos morajo rudarji nakopati 
še več premoga. Dosedanja pro
izvodnja kaže, da so že januar
ja krepko poprijeli za delo, ven
dar bo težko doseči predvideno 
proizvodnjo, če bodo tudi v bo
doče odhajali iz jam delavci in 
če podjetje ne bo dobilo nekaj 
novih delovnih moči.

# PRVI PLENUM OBČIN
SKEGA SINDIKALNEGA SVE
TA. — V ponedeljek je bil v 
Zagorju prvi plenum občinske
ga sindikalnega sveta, na kate- 
terem so med drugim Isvolili 
nevega predsednika tega organa, 
predsedstvo in posamezne ko
misije. Ra-oravljali pa so tudi 
o nekaterih najnujnejših nalo
gah sindikalnih organizacij, 
predvsem o nagrajevanju in 
pripravah na Izdelavo novih 
tarifnih pravilnikov.

# GOSTOVANJE DRAMSKE 
DRUŽINE NA LOKAH IN NA 
IZLAKAH. — Po uspelih pred- 
stavah komedije »Ad aeta« v 
Zagorju je gledališka skupina 
zagorske »Svobode« v sobote 
gostovala na Lokah pri Kisovcu 
in v nedeljo na Izlakah, kjer 
se je gledalcem predstavila s to 
najnovejšo Marinčevo komedi
jo. Obe gostovanji sta uspeli.

OBČNI ZBOR
Uspehi in težave gasilcev

Ko so se pred kratkim v Za
gorju zbrali člani gasilskega 
društva na svojem letnem obč
nem zboru, so se temeljito po
menili o svojem dosedanjem'de
lu in sprejeli dokaj bogat pro
gram deda. Največ razgovorov 
pa je bilo o vključevanju novih 
članov v društvo, predvsem 
mladine. Starejši, že izkušeni 
gasilci pa bi morali večkrat pri
hajati med mlade in jih pouče
vati v gasilskih veščinah. Sode
lovanje starejših gasilcev je nuj
no potrebno, kajti mladi nara
ščaj se lahko od njih marsikaj 
nauči,

Lani je društvo praznovalo 
60-letJnlco obstoj«, ki so jo do

stojno praznovali in dokazali, 
da se zavedajo vloge, ki jo ima
jo v današnji družbeni stvarno
sti. Prizadevnost društva je zad
nja leta usmerjena v gradnjo 
lastnega doma. Ker pa imajo 
precej težav, še do danes niso 
mogli začeti z delom. Vsekakor 
bo treba še nekoliko potrpeti z 
nameravano gradnjo, seveda pa 
že dolgo odlašajo, zato je upra
vičena njihova želja, da bi le 
našli možnosti za začetek dela.

SEVNICA
»N AJSTAREJSl NA ŽAGO«.

— V sevniški Kopitarni smo 
iskal) najstarejšega delavca, po 
letih službe, v podjetju. Ome
nili so nam Antona Urbanča z 
žage. Pred 15- leti je prvič'sto
pil v ta obrat — »Od takrat 
pa do danes se je spremenil za 
100 odstotkov,« pravi, ko mu 
povemo namen našega obisk«. 
Zanimalo nas je namreč, kak
šne razlike čuti med delom v 
podjetju takrat In danes. — 
»Po vojni smo postavili mnoge 
»Dobili smo dve žagi In pa 
nore stroje,« je nadaljeval, 
novo žago-borlzontalko, zgra
dili nov galanterijski obrat, 
postavili novo sušilnico, v ka
tero gre tudi po 7.000 kublkov 
lesa. ln.sušllno lopo za narav
no sušenje. Izboljšali so Indu
strijske tire. sam pa sem sl Iz
mislil preprost, a ekonomičen 
žerjav, ki je precej ckrajšal 
čag razkladanja hlodov ln tudi 
število potrebnih delavcev.

Nekoč.na« je bilo zaposlenih

30. sedaj pa šteje kolektiv na 
žagi okoli sto ljudi. Skrb za 
delavce je danes neprimerno 
večja kot kdajkoli Povsod je 
opaziti željo, da bi se naporno 
delo čimboli olajšalo, zelo ve
seli pa smo tudi toplih obro
kov malic, ki jih dobimo za 
minimalen denar.«

Seveda nas je tudi zanimalo, 
kaj počne doma. — »Moje prvo 
delo je razen kosila branje ča
sopisa!« se je nasmehnil. »Tu
di knjige me zanimajo. Branje 
je moj .konjiček' v prostem ča
su.« — »In najbolj pereč ko
munalni problem v vaših 
očeh?« »Vodovod in kanaliza
cija v novem naselju za Kopi
tarno. Vendar upam, da ga bo
mo z lastnim prizadevanjem !n 
e pomočjo občine kmalu odpra
vili.«

sredstva nemotenopotre tma 
delo.
shladi fotoamaterji imajo v na

črtu snemanje vseh zanimivih pre
delov v Litiji in okolici. Na kon
cu šolskega leta pa bodo mladi 
fotografi priredili razstavo svojih 
del.

Litija je bila že pred vojno zna
na kot eden izmed vodilnih kra
jev na slovenskem ozemlju na po
dročju amaterskega fotografira
nja, saj so imeli tu prvi fotoama- 
terski krožek, in to celo pred 
Ljubljano, in tudi prve fotogral- 
ske razstave na slovenskem ozem
lju so priredili prav predvojni li
tijski fotoamaterji, ki so pozneje 
sodelovali še Z drugimi zasavski
mi kraji ter so razstavljali po raz
nih krajih Slovenije ln po ostali 
Jugoslaviji. — Vse te fotoamater- 
ske tradicije dajejo slutiti, da bo
do z uspehom sodelovali tudi se
danji mladi litijski fotoamaterji, 
pionirji litijske osemletke. J. Z.

IZLAKE
LITIJA

Foto krožek na litijski osemlet
ki. — Na osemletki v Litiji Imajo 
zelo razgibano pionirsko organi
zacijo. kjer deluje več marljivih 
krožkov. Prof. Hine Lebinger, 
predavatelj fizike v višjih razre
dih te šole, je ustanovil v pionir
ski organizaciji foto krožek, ki je 
že začel z delom. Sodeč po dose
danjih priglasitvah bo delovale na 
šoli celo več fotografskih skupin.
V vsaki bo po H dijakov. Prva 
skupina je že začela z delom. Na 
razpolago pa imajo doslej samo 1 
fotoaparat.

Mladina si želi več aparatov, da 
bi bilo delo uspešnejše. Krožek 
Ima na razpolago temnico v klet
nem prostoru litijske gimnazije.
V načrtu imajo tudi nakup pre
potrebnega povečevalnega apara
ta. Prav bi bilo, da bi občinski 
ljudski odbor, turistično društvo 
ter še druge organizacije ln pod
jetja nudili fotografskemu krožku

Videm-Krško
Uspešno delo AMD

Na republiškem tekmovanju so v 
letu 1»87 zasedli četrto, lani pa 

celo drugo mesto
Pred kratkim je upravni odbor 

AMD Videm-Krško podal na let
nem občnem zboru obračun svo
jega dela. Zbora so se razen čla
nov udeležili tudi predsednik 
AMZS tov. inž. Jakopič in člana 
predsedstva AMZS tov. Novak in 
ing. Didek.

AMD Videm-Krško se ža vsa le
ta udeležuje tekmovanj avto-moto 
društev, ki Jih prireja njihova 
zveza. Ze leta 1997 so doeegli lepe 
uspehe, saj »o v močni konkuren
ci doeegli četrto mesto, lani pa 
že drugo. Ta uspeh pa ni sluča
jen, saj je v AMD 140 članov, ki 
aktivno posegajo v dejavnost dru
štva,

V preteklem letu so vložili mno
go truda v dograditev dirkalne 
speedway steze na stadionu Ma
tije Gubca v Vidmu-Krtkem. Na 
žalost pa je bilo to delo v mno- 
gočem brez uspeha, ker so morali 
nasip po intervenciji Zveze za 
konjski šport zopet znižati. Nasip, 
ki je ustrezal vsem predpisom za 
organiziranje svetovnega prven
stva v speedwayu, so ga, kot že 
rečeno, zopet znižali, in s tem one
mogočili izvedbo najkvalitetnej
ših prireditev. Zelo neprijetno bo, 
če bodo za vsake mednarodne dir
ke mnreli nasip dvigniti, za konj
ske dirke pa zopet znižati, sej je 
mano. da je to povezano z veli
kimi stroški.

Ugotovljeno je, da ograja na 
stadionu počasi razpada, zato bo 
treba najti rešitev, da se celotni 
stadion, ki mora biti v ponos me
stu. zavaruje in dokončno opre
mi z vsemi napravami, ki so po
trebne za vsakovrstne prireditve.

Po analitični oceni
(Nadaljevanj* z druge strani)

Ukor n« bo večjih težav ali 
ovir, zleetj vdora vode v kiaov- 
škem rovu, »o dejansko dani 
vej pogoji za izpolnitev plana. 
Po proizvodnem načrtu bi mo
rali zagorski rudarji nakopati 
do 18. februarja leto« 78.150 ton 
premoga, doeegli pa g0 že 
83.370 ton, kar je 8,320 ten ali 
za 8.7% več, kot to določa plen. 
Razveseljivo narašča tudi rudni
ška storitev, medtem ko je od
kupna storitev ostala enaka. 
Storitev pa bo moč še z boljšo 
organizacijo zvišati, predvsem 
če ne bo transportnih ovir in 
pomanjkanja gramoz* ze zasi
pavanje odkopnth praznin.

Prav zavoljo tega eo trenutno 
dane možnosti, da bi v podjetju 
izdelali tarifni pravilnik: - ne 
podlagi analitične ocene delov - 
i>ih mest, ker bi s tem lahko 
nekoliko zvišati tarifne postav
ke, predvsem jamskih delavcev. 
Ce pa bi se vsi prizadevali iz
koristiti vse notranje rezerve v 
podjetju, bi, kot je bilo poudar. 
jeno, lahko mnogo prihrantji in 
• tem zmanjšali režijske stroške 
proizvodnje. Dejansko velja to 
©pokorilo resno upoštevati, kajti 
samo pri lesu bi lahko na leto 
prihranili, če bi izrabili vse 
ostanke, precej milijonov.

Kajpak pa bi, kot rečeno, če 
bj izdelali nov tarifni pravilnik 
po analitični oceni delovnih 
mest, lahko zvišali nagrade 
predvsem jamskim delavcem, 
ker ti največ pripomorejo k 
uspešnemu izvajanju proizvod
nega načrta. Zanimivo pa je, 
da ostali rudniki ne soglašajo 
s tem, da bj se izdelali novi 
tarifni pravilniki na podlagi 
»nalit ične ocene delovnih mest, 
ker imajo določene težave in 
ker niso teh dokumentov tako 
■etančno Izdelali,

Vse kaže, da bo moral organ 
■pravljenja v tem podjetju še

večkrat sesti za mizo in pro
učiti vse možnosti za izdelavo 
takšnega tarifnega pravilnika, 
ki bo upošteval priporočila sin
dikatov in dejansko stimuliral 
tiete delavce, kj največ doprine
sejo k uspehom podjetja. Ob
činski sindikalni svet v Zagorju 
pričenja ta teden široke raz
prave o pripravah in Izdelova
nju novih tarifnih pravilnikov. 
Najprej bodo o teh pripravah 
govorila vodstva sindikalnih 
organizacij, nato pa bodo le-ta 
organizirala razprave v vseh 
delovnih kolektivih.

<▼>

V preteklem letu je društvo ku
pilo razen drugega tri motoma 
kolesa za epeedway dirke. S tem 
je omogočilo domačim tekmoval
cem udeležbo dirk po vsej Jugo
slaviji.

V dveh tečajih za voznike mo
tornih vozil so usposobili 2S kan
didatov, od katerih Je bilo 21 pri
padnikov predvojaške vzgoje. Se 
vnaprej bodo skrbeli za vzgojo 
mladih kadrov, zato se je cen
ter za predvojaško vzgojo odlo
čil, da bo dal na razpolago ne
kaj svojih prostorov za tehnično 
vzgojo mladine In jih tudi pri
memo opremil. Skoraj vsi kovi
narji, ki bodo letos končali tretji 
letnik vajenske šole. bodo v fe
bruarju začeli obiskovati šofecsui 
tečaj in končno opravili tudi Iz
pite. Omeniti je treba, da so vsi 
tečaji, ki jih prireja AMD Videm- 
Krško, zelo kvalitetni, ker je na 
razpolago dober predavateljski ka
der.

Društvo Je poskrbelo tudi za 
vzgojo športnih funkcionarjev. Na 
zadnjem seminarju se Je usposo
bilo 11 kandidatov, tako da ima 
sedaj že 14 izprašanih športnih 
funkcionarjev, » katerimi je mo
goče brez tuje pomoči organizirati 
ln voditi kakršnekoli avto-moto 
prireditve.

Ob tej priložnoeti Je predsednln 
AMZS pohvalil pet članov dru
štva, Ifl so kot inštruktorji sodelo
vali na avtomobilski cesti Brat
stva in enotnosti in prirejali te
čaje za mlade graditelje.

69« PIONIRJEV JE OPRAVILO 
PROMETNE IZPITE

V začetku preteklega leta Je 
AMD izvedlo po vseh šolah obči
ne Videm-Krško prometne krot
ke v katere se je vključilo okrog 
aooo pionirjev. Ti to k seznanja
li • prometno vzgojo, ob zaključ
ku pa so opravljali izpite. 460 jih 
Je prejelo bronaste, 230 pa srebr
ne značke AMZ Jugoslavije. 
Uspeh je velik, saj bi težko našli 
med šoloobvegno mladino otroka, 
ki mu pomen in važnost promet
nih znakov ne bi bila znana in 
ki ne bi bil seznanjen tudi z osta
limi cestnoprometnimi predpisi. 
Razen tega so se pionirji urili še 
v urejevanju cestnega prometa.

N« zboru so ugotovili, da ni do
volj vzgajati le šolsko mladino, 
temveč bo treba skrbeti tudi za 
prometno vzgojo odraslih, Zato 
naj bj s pomočjo sindikalnih or
ganizacij Izvedli razna predava
nja, kjei; bi jih seznanili in to 
zlasti kolesarje, z najosnovnejšimi 
cestnoprometnimi predpis1 
bo svojo dejavnost razširilo na t« 
način, da bodo po vaseh Izvedli 
traktorske tečaje ln tako usposo
bili kmečko maldino ln oetale na 
vasi. -*

Pred dnevi so na Izlakah 
opravili tečaj za strojnike gasil
skih motornih brizgalk. Organi
zirala ga je OGZ Zagorje. Obi
skovalo ga je 28 mladih gasilcev 
iz 13 gasilskih društev v občini.

Predavanja so bila iz motoro- 
znanstva in elektrike. Tečaj je 
potekal v ziajlepšem redu. Vi
deti je bilo, da se mladi fantje 
res zanimajo spoznati se z delo
vanjem motorjev. Toliko o po
teku tečaja. — In kaj so poka
zali izpiti?

Prejšnjo nedeljo $o tečajnik! 
opravljali izpit iz prakse. Vsak 
slušatelj je moral na motorki 
pokazati, kaj je treba, da pravil
no deluje. To so skoro vsi izved
li. — Popoldne pa je bil izpit iz 
teorije. Tem je prisostvovala 4- 
člansk* komisija. Med gosti pa 
je bil tudi član OGZ Zagorje 
tov. Jože Turk.

Pred izpitno komisijo so ‘pri
hajali po štirje fantje. Vlekli so 
listke in odgovarjali. Pravo pre
senečenje je bilo, da so tečajni
ki v nekaj dneh pridobili toliko 
znanja, da eo lahko odgovarjali 
na vprašanja, in to kljub tem)«, 
da je bilo med njimi toliko 
kmečkih fantov, ki s stroji še 
niso bili prav nič upoznani.

In zaključek izpitov? — Vsi so 
jih opravili z uspehom, dva pa 
celo odlično. Zato je bilo veliko 
zadovoljstvo med voditelji te
čaja. Ob koncu pa so ob za
ključnih govorih članov izpitne 
komisije še Izrekli željo, da bi 
tečajnikom znanje, k j so si ga 
pridobili, koristilo in da bi ga 
v praksi v društvu vei s pridom 
uporabljali. M. G.

zdaj za kakih dva tisoč prebi
valcev. Med največje kraje v 
Polšniških Dolomitih štejemo 
Polšnik, kjer imajo lepo šolo. 
Imajo tudi trgovino, ki jo 
upravlja trgovsko podjetje 
-Tišje- iz Smartna pri Litiji, 
'n kmetijsko zadrugo, ki je v 
sestavu KZ Sava' pri Litiji. Na 
Polšniku deluje nadalje turi

stično društvo, ki je precej 
marljivo. Kraj ima vse pogoje 
za turistični razvoj. — Naš so
delavec je obiskal te kraje v 
petek, 20, februarja. Vsa doli
na je bila še v megli, Polšnik 
pa je bil že v soncu. V gostilni 
Juvan, kjer je odlična postrež
ba, je bilo nekaj izletnikov več 
dni- Prišli so na izlet iz Ljub
ljane in ker jim je ^ila po
krajina povšeči, so ostali na 
Polšniku kar nekaj dni. Bili 
so navdušeni nad lepotami na
šega Zasavja in so s1 izmislili 
celo pesem: -Ne grem domu. 
na Polšniku je prelepu ...«

Pepčevi spomini
Peljem se v trolejbusu. V ka- »Kaj ste rekli?« me Je ne-i 

terem mestu, ni Važno. Voz je umno pogledal.
bil prenapolnjen. Zraven mene 
stoji v trolejbusu dražestna 
ženska. Ne več posebno mlada 
Takole okrog petintrideset sem 
ji prisodil. Imenitna ženska, 
vam rečem! Okrog vratu je 
imela lepo krzneno boo. na ro
kah pa fine usnjene rokavice 
ter kakšnih pet aJi šest malih 
zavitkov v svilenem papirju, 
kakor pač mestne ženske, ki se 
proti poldnevu vračajo z naku 
pov domov. Na njenem lepem 
obrazu pasem svoje oči. Morda 
me vznemirja tudi njen nežen 
parfum. Gledal sem po trolej
busu, kje bi našel zanjo kak se
dež.

In res: pred menoj sedi neki 
osemletni paglavec. Iz sode pri
haja. To sem opazil po njegovih 
rokah, ki so bile umazane od 
črnila. Prav široko je sedel na 
svojem sedežu. Sklonim se k 
njemu in mu rečem:

»Sto dinarjev dobiš, če sc 
umakneš s sedeža tistile dami!«

»Na, tu imaš sto dinarjev, če 
ponudiš svoj sedež gospe.«

Sto dinarjev je menjalo svo
jega lastnika. Paglavec jih je 
vtaknil v hlačni žep, vstal . in 
galantno ponudil dami svoj pro
stor.

Dama je zmedena, kajti sliša
la je najin pogovor.

»Oprostite, kako naj vendar 
zasedem prostor, ki sto ga pla
čali?«, je rekla in zardela od 
zadrege.

»Hotel sem dati temule smr
kavcu samo lekcijo, da se 
vljudnost v življenju splača! 
Mogoče mu bo to v življenju 
kdaj koristilo.«

Dama se mojim argumentom 
seveda ni mogla upirati. Zahva
lila se mi je za pazljivost in se
dla na fantkov prostor.

»Poslušaj, sinko, si se tovari
šu zahvalil za sto dinarjev, ki 
ti jih je dal?«

Neznano - zanimivo
P0N0VIČE - 

turistični center
Lansko leto so ustanovili v Li

tiji turistično društvo, ki pa se 
vse doslej ni moglo razmahniti, 
čeprav je bit lanski odbor sestav
ljen iz znanih naših organizator
jev. Lansko leto niso zbrali niti 
kaj prida članov. Novi odbor je 
začel zdaj z osveženim elanom. Te 
dni bodo povabili vrsto občanpv 
lz Litije in okolice k pristopu, za 
vtjis v društvo pa bodo zaintere
sirali tudi razna podjetja jn usta
nove.

Na prvi seji sredi februarja so 
st že postavili konkreten delovni 
program. V prvi vrsti bodo sku
šali ustanoviti na Ponovičah turi
stično gostišče, kjer bo gostom na 
razpolago nekaj stanovanjskih sob, 
uredili pa bodo tudi kuhinjo in 
menzo. Na Ponovičah so prav lepi 
prostori za sprehajališče jn pro
stori za camping. a tudi udobno 
obrežje za kopanje. Tu se bo lah- 
ko razvila tudi postaja za vodni 
šport, zlasti za kajakeše in vesla
če, ki prihajajo v naše Zasavje iz 
ljubljanske smeri. — Ko je novi 
odbor pretehtal vse okoliščine 
okrog Izletniške točke na Fonovi- 
čalt, sta mu obljubila vso pomoč 
tudi direktor ponoviškega posestva 
tov. ini. Ludovik Vrhovec jn pred
stavnik ljubljanske turistične zve- 
ze tov. Janez Pirnat, ki se je zad

njič udeležil občnega zbora litij
skega turističnega društva.

O Ponovičah kot turistični toč
ki Je podal ugodno oceno stari 
prijatelj zasavskega turizma tova. 
riš dr. Fran Vatovec iz Ljubljane. 
Odbor društva v Litij; je sklenil 
prirediti večji propagandni izlet 
na Ponoviče ob letošnjih prvomaj
skih praznikih. — Ker je ta kraj 
ob glavni zasavski cesti in leži 
med železniškima postajama Liti
ja in Sava, ima tudi primerne že
lezniške zveze.

Turističnemu društvu želimo pri 
lepem načrtu kar največ uspehov.

Dijak ustrelil vidro
V reki Savi živi tudi nekaj vi

der, ki jth štejejo ribiči za velike 
sovražnike ribjega sveta. Ribiči In 
lovci preganjajo to požrešno div
jad, ribiči s pastmi, lovci pa s 
puškami. Vendar le redkokrat 
uplenijo vidro, ker Je zelo pre
brisana zverina, ki se dobro gib
lje po suhem in plava v vodi. Ne
kateri lovci zasledujejo vidre že 
po več desetletij, a doslej še niso 
ujeli nobene. Zato je vredno za
pisati e veliki sreči mladega li
tijskega dijaka Petra Lebingerja, 
ki jo je dočakal v letošnjem fe
bruarju.

Nekega jutra Je fant odšel z do. 
ma še ob hudem mrazu, ker se 
Je namenil na divje race. Teh je 
bilo v letošnjem februarju ob na-

POLŠNIK
Ob zadnji preureditvi občin 

in okrajev je dobila Litija spet 
nekaj novih predelov. Mejo so 
potegnili v dolino Sopoto, v 
smeri proti Radečam. V sestav 
litijske komune pa so zdaj 
vključene ie štiri nove Sole: 
Polšnik, Mamolj v Polšniških 
Dolomitih ter šola v Dolah pri 
Litiji in šola Gradišče pri Do
lah. Litijska občina je narasla

POD ČRTO
# PO TUJINI — Japonska 

agencija K joda je sporočila, da 
se v trgovski izmenjavi med 
Japonsko in Kitajsko zamenjali 
blaga v vrednosti 100 milijonov 
ameriških dolarjev. Navzlic po
slabšanju odnošajev so povečali 
Izvoz v preteklem letu za 
15 odstotkov, Kitajci so pove
čali svoj izvoz na Japonsko za 
22 odstotkov.

s PO DOMOVINI — V film
skem studiu Barandovo v Pra
gi so te dni končali snemanje 
jugoslovanske - češkega filma 
»Zvezda potuje na jug«. Film 
sta Izdelala producentska skupi
na Šmida—Kune iz Parandova 
In Lovčen—film iz Budve. V 
njem sodelujejo češki in Jugo
slovanski igralci, v glavnih 
vlogah pa nasšopatto Gordana 
Miletič, Jota Gregorin ln Lju
bomir Vidič ter znani češki 
Igralec Rudolf HruščinsM.

Slednjič načrtno
Prizadevanja, da bi tudi v 

zasavskih občinah ustanovili 
izobraževalna središča, so 
končno le uspela. Navsezadnje 
so občinska politična in dru
ga vodstva le spoznala, da 
smo pri vzgoji odraslih ie 
precej zamudili in da bi vsa
kršno odlašanje utegnilo po
vzročiti škodljive posledice. 
Jalovo prerekanje, kdo naj se 
ubada s tem delom, kdo je od
govoren za vzgojo odraslih, 
se je slednjič le izkristali
ziralo: za to stran družbe
nega udejstvovanja smo odgo
vorni vsi. Če torej hočemo na 
delovnem mestu, takšnem ali 
drugačnem, imeti vsestransko 
razgledanega im. sposobnega 
proizvajalca, mu moramo za
gotoviti normalno izobrazbo in 
seveda zavest, da bo le z več
jim znanjem, večjo usposob
ljenostjo še bolj kos svojim 
nalogam. Če hočemo, da bodo 
naši ljudje razumeli in poma
gali razvijati družbeni me
hanizem, ga moramo za to 
usposobiti in mu dati na raz
polago vse možnosti, da bo 
znal družbeni mehanizem ne 
le zagovarjati, marveč mu po
magati, ga pospeševati.

Prav tako se je izoblikovalo 
mnenje, da moramo imeti za 
vsestransko usposabljanje do
ločene institucije, ki bodo 
skrbele za vzgojo delovnih 
ljudi. Kot v mnogih sloven
skih občinah, so »e tudi t)

vseh treh zasavskih komunah 
odločili, naj opravljajo to de
lo DELAVSKE UNIVERZE, 
kajpak ob vsestranski podpori 
vseh političnih in oblastvenih 
činiteijev. Morda se za zdaj 
ne bodo vsepovsod odločili za 
to, da bi bile te ustanove po
klicne, torej zavodi s samo
stojnim finansiranjem, važno 
pa je to, da bodo vsaj polpo- 
klicne in da bodo edinole de
lavske univerze združile vsa 
prizadevanja v čedalje večje 
pošolsko izobraževanje delov
nih ljudi.

V Ljubljani je bil prejšnji 
teden dvodnevni seminar za 
vodje teh ustanov. Organizi
rala ga je okrajna Ljudska 
univerza, udeležili pa so se ga 
med drugimi tudi vodje iz 
vseh treh zasavskih občin. Na 
seminarju so se udeleženci 
seznanili z osnovnimi pogoji 
f n potrebami delovanja de
lavskih univerz. To pa pome
ni, da smo se tudi pri nas v 
Zasavju odločili za smotrno in 
načrtno delo na tem področju. 
Nič ne de, če uspehi ne bodo 
vidni že v prvem letu. To so 
seveda komaj začetki, bližnja 
prihodnost pa bo pokazala, da 
nam bodo te ustanove lahko 
preobraževale delovnega člo
veka v zavestnega proizvajal
ca in upravljavca, ki bo vse
stransko razgledam m mnogo 
laže gradil stavbo socializma.

(v)

Novi športni dom - ntrip mladosti
...s izredno prisebnostjo je nekdo pre
igral nasprotnega igralca In s palico 
spretno i bliskovito naglico vod'l puok 
okoli gola, podal soigralca — že je pack 

v mreži. Sol, bravo, res lep zadetekl

Hokej v Trbovljah? Da ln ne. Fantje eo sleer 
obor odeni s palicami, e katerimi podijo okrogle 
gumijasto ploščice, da ji človek komaj sledi s po
gledom. Namesto drsalk pa se kar v copatah. Za
kaj ne? Saj Jim ledeno ploekev uspešno nado- 
mestuje — parket. ■ Morda ete uganili, kje smo?

Pred nedavnim so trboveljski športniki pri
dobili nov športni objekt — ■ telovadnico v domu 
zraven pomožnega Igrišča, zato smo namenili temu 
dogodku nekaj vrstic. V ta namen »mo se napotili 
na lov sa podatki v dom In najprej naleteli na 
omenjeni dogodek — na hokej. 8e dokaj hitro 
»me ugotovili, da »mo pravzaprav med našimi ro
kometaši, ki »o 4« dan ravno s hokejem nabirali 
kondicijo. Presenetilo pa nas Je, da med njimi 
ni dueti poznanih obrazov. No, ko pa se Je njihov 
trener Mal« malo ohladil — saj ee \>rl tej tako 
dinamični Igri vsak igralec temeljito oznoji —

nam je pojasnil ln pomagal razčleniti več vpra
šanj. Seveda pa »mo najprej hoteli zadostiti naši 
radovednosti in si ogledati dom,

V prvem nadstropja nam je hišnica pokazala 
sobo, kjer domuje strelska družina, potem prostor 
za namizni tenis, ki pa je za sedal samo šele 
garderoba oziroma slačilnica. V pritličju pa so 
zraven telovadnice, ki meri po naši ocenitvi 
15 X 16 m, še kopalnica e prhami in dve garderobi.

»Zal pa so tla le betonirana, pa tudi druge 
pomanjkljivosti bo treba odstraniti,« — je dejal 
gospodar tov, Lenoiuni. — Spodaj je še precej 
velik prostor, namenjen za zhrambo telovadnega 
orodja, je pa trenutno napolnjen « premogom. — 
Telovadnica je skozi ves teden zasedena. Tu tre
nirajo nogometaši, rokometaši, košarkarji in drugi. 
Vei p« so zelo zadovoljni, saj so končno le prišli 
do lastnih, čeprav skromnih prostorov za zimske 
treninge. »Sicer smo malce na tesnem, toda 
fantje eo vseeno zadovoljni ln tudi disciplinirani, 
samo... No, bom kar povedal: kadar fantje tre
nirajo znnaj, pa tudi v telovadnici, se precej 
prepotijo, pe bi bilo dobro, če bi po kopanju do
bili kakšen požirek čaja. Drugače pa Je vse lepo 
v redu,« nam Je na koncu dejal gospodar. — Pre
pustimo končno besedo upravnemu odboru društva.

Omenili »mo ie, da je ta dan »okupirala« ro
kometna sekcija. Moški vadijo trikrat na teden 
— enkrat z raznimi igrami nabirajo kondicijo, 
drugič vadijo z žogo, izpopolnjujejo tehniko roko
metne igre itd., tako da Je njihovo športno živ
ljenje res razgibano. — Povprečno obiskuje redno 
treninge okrog 18 Igralcev, in to povečini novi, 
mladi fantje, ki so vestni In zelo disciplinirani. 
Lepo in zelo razveseljivo, kaj ne? Pa še nekaj, 
kar moramo omeniti. Kakor kaže, pri rokometni 
sekciji ni več »ženskega, problema«, saj petnajst 
mladink redno obiskuje treninge, ki jih vodi Toni 
Vanelli in pa — seveda — Maks, ki pravi, da je 
Pri ženskah dovolj zanimanja za to športno vejo 
In bi lahko vzporedno vzgajali več ekip. če. .. 
Pač ni dovolj prostora, ljudi, opreme Itd. — Sicer 
pa je dovolj razveseljivo dejstvo, da so se končno 
le premaknili z mrtve točke. Upamo, da bo vna
prej Mo laže ln hitreje.

Torej dom je dograjen in življenje v njem 
teče z mladostnim poletom. Koristno ln zdravo 
razvedrilo za mlade ljudi. Nekateri so vključeni 
v to utripanje, drugi ne vedo dosti o tem ln nekje 
ob strani zapravljajo mladost. Pomagajmo, saj le 
naš cilj — čimveč mladih ljudi vključiti v šport 
In telovadbo. L, V.

ši rekj precej. Mladi lovec Peter 
se je popeljal od reki Savi s ko
lesom, Ko je dospel v bližino Be- 
denovega mlina, je ugledal v re
ki kosmato žival. Previdno se Ji 
je približal s puško in je ugotovil, 
da ima pred seboj — vidro. Pla- 
vačica pa ga je menda že ovoha
la, zato je planila v sipine. Zato 
se ni mogla takoj potopiti v glo
bino in se skriti pred neljubim ju
tranjim izletnikom. V strahu pred 
lovcem je potisnila glavo v vodo, 
hrbet pa ji je štrlel iz vode... 
Medtem se Je mladi lovec že pri
pravil na strel in ko je sprožil, 
se je Sava pordečila. Zadetek Je 
bil zanesljiv. Vidra je obležala v 
tolmunu obstreljena, nato pa Je 
je mladi lovec srečen potegnil iz 
vode. Ustreljena žival je zelo lep 
primerek in je tehtala 16 kg. Ko
ža vidre je v februarju najbolj 
dragocena, ker ima takrat naj
bolj gosto dlako. Vidrina koža ve
lja zdaj najmanj 8 tisočakov. — 
Mlademu lovcu so čestitali k po
srečenemu strelu tudi njegovi sta
rejši tovariši, ki doslej še niso 
imeli take sreče kakor mladi Pe
ter Lebinger.

Srne na Gradišču
V Zasavskem tedniku smo dne 

20, februarja poročali o srnjadi v 
Zasavju. O tem članku so se po- 
hvalno izrekli številni bralci, ki 
jih zanima življenje naših gozdnih 
štirinožcev in radi berejo zgodbe 
iz naših revirjev.

O številnih srnah, ki žive okrog 
hribovske vasi Gradišče nad Li
tijo (v smeri proti Mamolju in 
Polšniku), je pravil zdaj našemu 
litijskemu dopisniku tov. Leopold 
Gracer. ki je bil 40 let ključavni
čar in strojni mojster v Strojni 
tovarni v Trbovljah, zdaj pa živi 
na Skebetovi domačiji, nedaiec od 
središča vasi. Kot zaveden zasav
ski delavec bere tovariš Gracer 
stalno naš tednik m tako sprem
lja dogodke po dolini. Gracerje 
obiskujejo v njegovem gorskem 
svetu tudi prijatelji iz Trbovelj 
in ostalega Zasavja. Ta svet okrog 
Gradišča je poln idile. H. Gracer- 
jevi hiši prihajajo tudi sme, po
leti ln pozimi. Poleti mu roko- 
mavhajo solato, ki jo ima na vrtu 
poleg hiše, priklatijo ’ pa se tudi 
na posevke na njivo Globočjak, 
nedaleč od hiše. Gracer pa jih ne 
preganja, ker uživa ob srečanjih 
s srnami. Oprosti Jim tudi Škode, 
ki mu Jo delajo na vrtu ln njivi. 
— Našemu dopisniku je Izpove
dal takole: »Vse. kar živi, mora 
jesti, srne pa tudi, čeprav hodijo 
na moje posevke in mi delajo 
škodo. Včasih pride k hiši tudi 
po šest srn hkrati, kar je tako 
lepa slika, da poplača vso škodo. 
Tu in tam se jim približam, pa 
niti ne zbeže. Saj ne zbele niti 
pred gospodinjami, ki Jih s kri
čanjem pode z njiv po hribovskih 
vaseh. Kdaj pa kdaj prekrije kakš
na gospodinja solato, korenje in 
drugo z deskami, da bi zavaro
vala pridelek pred požrešnlcami. 
Pa se srne znajdejo, odrinejo de
ske in se najedo do sitega. Divjad 
ve, da Ji kmetje ne store nič hu
dega pa to naklonjenost izkori
ščajo.« — Tako preživlja jesen 
svojega življenja Polde Gracer n* 
prijaznem Gradišču.

ŠAVNA PEČ
Pred dnevi je bil v Savni peči 

sestanek SZDL za vasi Krnice, 
Podkrnlce in Savno peč. Pred
sednik vaške organizacije tov. 
Duraik je ob otvoritvi sestanka 
pozdravil navzoče člane in do*le 
goste, med njimi sekretarja ob
činskega komiteja ZK Hrastnik 
tov. Marijana Orožna, upravnika 
KZ Dol tov. Dušana Roša ln 
člane občinskega odbora RK e 
tov. dr. šlkovcem.

Po opravljenih formalnostih je 
tov. Orožen navzočim obrazlo- 
žil naš perspektivni plan . na 
splošno, In to precej obširno, po
sebej pa še naš kmetijskih na
črt, kjer je ob navedbi številk 
prikazal našo kmetijsko proiz
vodnjo ob uporabi modernih 
agrotehničnih ukrepov. Govoril 
je tudi o zlaganju zemljišč, » 
čimer zmanjšamo stroške obde
lave zemlje.

Tovariš Roš Je seznanil kmete 
o sodelovanju KZ s kmetovalci, 
s kooperacijo, ln to za vse vrste 
poljskih kultur. Navedel je, kaj 
ob kooperaciji vloži ln stori KZ 
In kaj Je naloga pogodbenika —' 
kmetovalca.

Tovariš dr. Slkovec pa Je t*f 
vzočim obrazložil važnost orga
nizacije Rdečega križa, pred
vsem s socialne strani. Tovariš 
lerlč je naprosil imenovanega, 
da bi jih še obiskal In Jim pre
daval o nastajanju bolezni raka. 
Zdravnik jim je obljubil, da >0» 
ho obiskal prihodnji mesec.

P. M.
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, p Za makedonsko krožno pot so pripravili več pred
logov. Končno so se odločili za smer, kj drži . po 
zahodnem in centralnem delu makedonskih planin. 
Ta amer povezuje ostalj del Jugoslovanske transver
zale. Začenja se na Skopski Cmi gori, od koder pre- 
haja na Sar planino in dalje na Korab. S Koraba se 
g>učča na Mavrovsko jezero in preko planin Bistra, 
“igla in Pljačkovice prihaja na Ohrid, natp pa preko 
Galičiče na Prespansko jezero. Od tu se nadaljuje na 
Pelister, Plakenske planine. Kruševo, Karadžico. Jako- 
Pioo to preko Kitke na Voden nad Skopljem. Pot je 
“plga nad 500 km. prehoditi pa Jo je mogoče v 30 do 
W dneh. Najnižja točka poti je visoka okoli 800 metrov: 
naj višja pa 2740 m.

® V Londonu so pred kratkim pripravili nenavadno 
»hkarsko razstavo. Na njej so bila zastopana izključno 
®dla filmskih in gledaliških Igralčev. Skupaj so raz- 
*tavili nekaj nad sto del.

, • Lovec Dušan iz vasi Velika Greda v bližini Vršca 
®1 imel sreče: zajec, na katerega Je meril, je ostal 
nezadet. Zakaj? Dušan je v bližini nekega grma opazil 
z^iJča, ki je, ničesar sluteč, mimo stopal po jasi« 

j® hitro pivpravtl puško in mirno pomeril, da 
°i bil pogodek čimbolj natančen. Ko je bil pripravljen 
ha strel, je lz grma za njim skočil drugi zajec narav
nost na puško, to pa je bilo dovolj, da se je ogroženi 
zajec rešil.

-• V Bukarešti Je bil pomemben sestanek strokov- 
n)akov tako Imenovane romunske šole za podaljšanje 
JjJ-čnlh sposobnosti in odlaganje starosti človeka. Ro
munski znanstveniki eo že prej na različnih svetovnih

zasedanjih vzbudili veliko pozornost javnosti z objavo 
svojih rezultatov pri delu za podaljšanje normalnega 
človekovega življenja. Romunska šola pod vodstvom 
akademika Parbona sodi, da je starost s svojim: zna
menji neke vrste bolezen organizma, proti kateri se je 
moč uspešno boriti. Romunski učenjaki so iznašli tudi 
zdravilo za ohranitev svežine človeškega organizma. 
To zdravilo se izdeluje na bazi novokaina. Svoje uspe
he so romunski znanstveniki praktično pokazati v 

. velikem bukareštanskem ' inštitutu »Parhon«, ki ima 
veliko število pacientov. Večina obiskovalcev tega in
štituta je presenečena nad sposobnostjo in fizičnim 
videzom pacientov,, starejših od sto let.

• Ameriško industrijsko podjetje North American 
Aviation, ki je zgradilo raketno letalo »X-1S«, Je pri
pravilo načrt za letalo »Super X-16«, ki bi moralo 
pre-važati človeka s hitrostjo krožnega' potovanja ne
besnih teles, okrog 30.000 km na uro. Prve poskuse z 
*X-15« bi morali začeti člmprej in doseči brztoo 
5,750 km na uro. »Super X-15« pa bi zgradili iz snovi, 
ki so odporne proti vročini in ki so' šele sedaj na 
razpolago v večjih količinah. Novo letalo bi moralo 
začeti letati čez dve leti. »Super X~1S« bi pognali 
navpično kakor izstrelek in bi moral dvakrat ali tri
krat obkrožiti Zemljo, preden bi se vrnil v atmosfero.

9 Podatki, ki so Jih zbrali v mednarodnem gebfi
zičnem letu, znova potrjujejo mnenje meteorologov, 
da postaja zemlja toplejša. Direktor ameriškega klima- 
tološkega urada dr. H. E. Landsberg je izjavil: »O 
vzrokih s! še nismo popolnoma na jasnem. Neka teorija 
trdi, da so spremembe povzročili ljudje; plašč premo
govega dioksida, ki obdaja zemljo kot posledica Izgo

revanja premoga, m olja, zadržuje izžarevanje zemelj
ske. toplote,< Drug; si razlagajo to z okrepitvijo sonč
nega izžarevanja.. Dr. Nadsberg je opozoril tud: na 
spremembo temperature v Antarktiki. Na Aljaski se 
ledeniki manjšajo. Led v arktičnem oceanu je le poi 
QO rosiBk ;aqap okto koncu 19. stoletja. Pristanišče v 
Spitzbergih je zdaj dvakrat dalje dostopno za ladijski 
premet kot v letu 1912. Na Laponskem je drevesna 

- meja v zadnjih 3o letih za 3 do 5 km napredovala prot,, 
severu. Podobne spremembe je opaziti tudi pri selitvah 
ptic in pri rasti nekaterih rastlin

KAJ MORAMO VEDETI O JABOLK AH
-V kleti ali shrambi Imamo še dovolj jabolk, na trgu 

pa jih je tudi še dovolj. Naj vam damo nekaj nasve
tov, za kaj vse jth lahko porabite.

Jabolka imajo nekaj zdravilnih lastnosti in Jih 
zdravniki že oti nekdaj priporočajo tako za shujšanje 
kot za rejenje.

ZA SHUJSANJE: pred vsakim obrokom pojejte pol 
Jabolka ali celo Jabolko, S tem si boste nekoliko poto
lažili lakoto in boste jedli manj redilno hrano.

ZA ZDRAVLJENJE ČREVESNIH BOLEZNI: Jabolka ’ 
lahko jedo tudi ljudje, ki sicer ne smejo uživati ni
kakršnega sadja. Jabolka imajo namreč tanin, ki je 
zelo koristen za obolelo sluznico črevesja. Jejte jih 
nastrgane ali Jih zelo dobro prežvečite.

ZA KREPITEV ORGANIZMA: v' skledo stresite ve
liko žlico ovsenih kosmičev, ki ste jih preko noči 
namakali v treh žlicah vode. Dodajte sok polovice 
limone ln veliko žlico sladkega kondenziranega mleka. 
Potem nastrgajte k temu še celo jabolko z lupinami in 
pečkami vred. Posujte z zmletimi orehi ali mandeljni 
to jejte takoj.

CE IMATE REVMATIZEM; pripravite sl čaj lz 
jabolčnih lupin. Peščico lupin (posušenih ali svežih) 
poparite z vrelo vodo. Pijte zjutraj in zvečer, Ce boste 
v sezoni Jabolka zbrali in sušili njihove lupine, boste 
skazi Vse leto imeli dovolj tega zdravilnega čaja.

CE SE HOČETE ZREDITI: zmešajte dve jajci. 150 g 
moke in 35 g sladkorja v prahu'. Dodajte tri nastrgana 
jabolka ln zmešajte s pol litra ml^ka. Dodajte po 
okusu rum ali konjak in vlijte testo v ponev za pala- 
čtoket kjer ste poprej razbelili surovo maslo, ter spe
cite v pečici.

ZA POSPEŠENO ŠPORTNO DEJAVNOST V ZAGORJU

PO SMERNICAH KONGRESA
Kot smo že na kratko poročali, so se pred kratkim neka

teri športni delavci in aktivisti ŠD »Proletarca« v Zagorju 
zbrali na posvet, ki ga je sklical občinski odbor SZDL, da bi 
Pregledali vzroke ohromitve društvenega delovanja in si 
zadali konkreten načrt, kako spet poživiti delo v vseh dru
štvenih skupinah. Sestanek, ki so se ga polnoštevilno ude
ležili malone vsi povabljeni aktivisti in odborniki posamez
nih akcij, razen bivšega upravnega odbora društva, je v 
celoti razkril slabosti in pomanjkljivosti kot napake, ki se 
'dečejo že daljšo dobo v društvu in ovirajo normalno delo.

Predvsem bivše upravno vodstvo ni bilo kos svojemu 
delu. vsi delavoljni odborniki pa so, ko so spoznali, kam gre 
društvo, opozarjali na slabosti, vendar je bil njihov glas 
zaman. Tako je moralo nujno priti do enostranskosti in sa
movolje. O tem ali onem je odločal posameznik, kar pa je 
se bolj razdvojilo obstoječe sekcije. Treba je poudariti, da 
**dnje leto v društvu ni bilo malone nobenih mladih ljudi, 
zlasti ne pionirjev, celotno društveno delovanje pa se je 
zožilo na nogomet in deloma košarko.

_ Društvo ima gostilno, za katero so .nekateri že od vsega 
Početka menili, da ne bo kdo ve kaj pomagala k vsestran
skemu razvoju športne organizacije, čeprav so si obetali od 
nje precej finančnih sredstev, potrebnih za normalno delo 
je ali one športne skupine. Gospodarski odbor gostilne pa ni 
bil kos svojini poslom, zato še danes nihče ne ve, koliko 
dolga izkazuje gostilniško poslovanje.

Razprava pa je razkrila še nekaj drugih pomanjkljivosti 
v društvu. Vsi udeleženci so se prizadevno ogrevali za od
pravo teh in drugih slabosti in za takojšnjo preosnovo dru
štvenih vrst in sploh športnega življenja v Zagorju, po naeej 
lih nedavnega kongresa telesne kulture v Beogradu. Izbrali 
?o iniciativni odbor za pripravo občnega zbora, še prej pa 
izglasovali nezaupnico dosedanjemu upravnemu odboru, in 
sklenili poslati v gostilno posebno komisijo, ki naj pregleda 
Poslovanje. N« občnem zboru, ki bo predvideno prve dni 
marca, se bodo dokončno domefilli1, kbmu -l/.rtfčiti v upricV-** 
ijanje gostilno, vsekakor pa ne bo več v sestavu društva.

Zatorej zagorska športna javnost, predvsem pa občinski 
odbor Socialistične zveze, pričakujeta od občnega zbora do
končen prelom in obračun z nič kaj lepo preteklostjo. Občni 
zbor naj bo sestanek vseh delavoljnih športnikov in vseh 
tistih, ki želijo društvu v bodoče več uspehov in plemenitega 
dela z zagorsko mladino, ki upravičeno upa, da bo v novih 
Pogojih našla več razumevanja za svoje želje in potrebe. 
Občni zbor pa bo moral izdelati tudi podroben program dela 
za vse obstoječe skupine in si začrtati osnutek dela, kako 
ustanoviti še vrsto drugih potrebnih športnovzgojnih skupin. 
Nekaj pa je nedvomno: »PROLETAREC« IMA VSE POGOJE 
ZA USPEHE. CE BODO V NJEM PREVLADOVALE ZDRA
VE SILE. Ce bo dejavnost teh sil usmerjena na vzgojo mla
dega naraščaja. M

huVuiV m imiija, uAu,j,> ninuu' '*«w v(i nvi

llMmšmsirnšsši
Je AMD Trbovlje izkoristilo 

vse možnosti?

'wl\ ‘{K W !, 'ij)W
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Z enourno zamudo so v soboto, 
21. t. m., opravili letni obračun 
člani AMD Trbovlje. Iz samega 
poročila predsednika Iva Korlm- 
ška, predsednika športne komisije 
in razprave smo lahko povzeli, 
da so bili v društvu vsi pogoji za 
večje uspehe, vendar jih niso iz
koristili. v kraju je veliko števi
lo ljudi, ki bi se radi naučili vo
ziti z avtom. Teh je okrog 500, 
Navzlic temu, da ima društvo dva 
avtomobila in da je v Strojni to
varni v Trbovljah še poseben kro
žek AMD, niso mogli priti vsi 
kandidati na vrsto. Možnosti so 
velike, zanimanja za to vrsto de
javnosti je mnogo, le delo uprav
nega odbora AMD bi moralo biti 
bolj kolektivno, ne pa da se z 
vsemi deli ubada samo nekaj lju
di.

To Je tudi eden Izmed vzrokov, 
da so uspehi, ki jih je društvo 

1 dosegalo v zadnjih letih in je bilo 
med najboljšimi AMD v Sloveniji, 
vidno nazadovali. Kljub temu da 
društvo ni izkoristilo vseh mož
nosti, pa se le-to vendarle lahko 
ponaša z določenimi uspehi. To so 
na primer .vsakoletne tradicional
ne avto-moto dirke na progi Dim- 
nik-Katarina v Trbovljah, dru
štvena ocenjevalna vožnja, »lov na 
lisico« ter sodelovanje na dirkah 
širom, pe Sloveniji in-sodelovanje 
na dirkah za prveifstvo Sfovhtnlje 
in Jugoslavije.

Društvo ima v svoji sredi repu
bliškega in državnega prvaka v 
kategoriji 175 cem, tov. Mirka Bi- 
vica, ki Je hkrati najuspešnejši 
tekmovalec društva. AMD Trbov
lje si je za letos napravilo lep 
delovni program. Tudi to leto bo
do 2. maja tradicionalne gorske 
dirke v Trbovljah, ki jih bodo 
povezali z ostalimi proslavami v 
počastitev 40-letnice KPJ. V na
črtu je nadalje še več društvenih 
prireditev ter sodelovanje na av
to-moto dirkah izven Trbovelj. 
Glavna naloga, ki so si jo zadali 
tia občnem zboru, pa Je vzgojitev 
kar največ tečajnikov za vožnjo z 
avtom oz. motorjem, da Jih uspo

sobijo za dobre šoferje — amater
je. Med ostalim je bil na primer 
sprožen predlog, da bi vsi, ki se 
vozijo z mopedom, opravili pose
ben izpit. — Po dolgem času je 
društvo končno le prišlo do pre
potrebnih garaž — ln kar Je naj
važnejše, dane so vse perspektive, 
da bo AMD Trbovlje lahko po
novno zaživelo in se-uvrstilo med 
najboljša tovrstna društva v Slo
veniji. Naloge, ki stoje pred dru
štvom, so velike, vendar Jih ne 
bo težko izpolniti, če ho med Ma
ni vladala zavest, da so vsi kolek
tivno odgovomj za delo svoje or
ganizacije.

Consko kegljaško nrvenstvo
Pričelo se Je tudi drugorazredno 

republiško tekmovanje v keglja
nju, kjer med ostalimi tekmujejo 
tudi zasavska moštva Partizan 
(Trbovlje), Bratstvo (Hrastnik), 
»Brežice« in Proletarec (Zagorje). 
Tekmovalci bodo nastopili na 4 
kegljiščih; tako bo tudi dvostezno 
kegljišče trboveljskega Rudarja 
odslej prizorišče tekmovanja con
skih moštev.

V nedeljo moštvo Partizana n) 
nastopilo, pač pa sta v Trbovljah 
pomerila svoje moči »Tržič« in 
Ilirija. Tržič Je dosegel 4.637, Iliri
ja pa 4.502 podrtih kegljev. (Re
zultatov zasavskih moštev do za
ključka redakcije te številke ni
smo prejeli.)

REVIRSKI ŠPORT
Nogomet

ULJAN1K (PULA) : RUDAR 
1:0 (0:0)

Preteklo nedeljo Je moštvo tr
boveljskega Rudarja gostovalo v 
Ptuju, Tokrat so bili nogometaši 
“Udarja v gosteh pri Uljaniku, ki 
J® močnejši nasprotnik kot »Pu- 
“t”, saj je v Istrski coni v jeseni 
^edel l. mesto.

Gostje so nastopili z naslednjl- 
1*1 Igralci: Ahlin II, Amšek, Le- 
2*č. Hladnik, Lamovšek, Florjane, 
°orel, Majcen, Mak, Valant, 
“bavs, Jerše, Mrežar. — Revlr- 
<-0hi so precej dobro zaigrali ln 
Prikazali kvaliteten, nogomet. To 
Vella za Igro v ptfju, medtem ko 
s° bili pred nasprotnikovimi vrati 
»manj kvalitetni«, tako da Je žoga 
jmjvečkrat odletela mimo vratnic, 
“Kratka: v prvem delu Igre očit- 
na premoč, toda — brez gola.

Začetek drugega polčasa je prl- 
jmdal domačim, a samo kakih 20 
"Ghut, ker so gostje Igrali bolj 
“rambno. Ko pa so prejeli gol — 

Pravzaprav avtogol branilca ltu-
rfria — se Je slika malce spreme- 
lll*. Pozneje Je Mak celo dosegel 
J?# Bo), toda sicer dobri sodnik 
Ka “1 Priznal.
. Tekma Je bila ves čas zelo lepa 
Ul. mir, tako da so vsi igralci za- 
jr“stili lep vtis pri tamkajšnjem
Porinem občinstvu.

Rudar B : Proletarec I 4:2
Tekma v snegu Je bila precej 

‘»nimava, zmaga Rudarja pa Je 
ir«tysem zaslužena kljub premoči 
»ostov ob koncu drugega polčasa.

Košarka
d*enska. ekipa trboveljskega Ru- 
pTria, kt tekmuje v l. slovenski 

hski ligi, preteklo nedeljo zara- 
I? Upadlega snega (svarila po Ra- 
Sru’ hi mogla z avtomobilom čez 
jjmjane na pot v Ljubljano. Kljub 
tUrhJjvner.ui obvestilu o tem Je 
»T”huvalna komisija vpisala re- 
f.)ttat: Ljubljana : Rudar 20:0 (p.

•^nedeljo Je bil v telovadnici 
n,. Partizana v Trbovljah tur- 
»2, Šolskih košarkarskih ekip. 
e/naBala je ekipa državne glmna- 

1« Trbovlje pred rudarsko In 
6nno šolo.

Rudarjeve! podrli 
6300 kegljev

Moštvo trboveljskega Rudarja Je
«l *• kolu H»«tn.nlln Aforlhnril nfl

je podrli nič manj ko 6.666 klinov. 
Prav zaradi tega je praktično sko
raj nemogoče, da bi Braniku lah
ko Se kakšna ekipa iz I. lige ogro
žala prvo mesto. Rudarjeve! so si
cer metali dobro, toda nekateri 
člani ekipe niso dosegli svojih 
običajnih rezultatov, kar gre pred
vsem na račun tujega kegljišča. 
Največje Število podrtih kegljev 
je dosegel Jereb (839), slede pa 
mu Rajtmajer (825), Kovče (811),

Naraglav (795), Spec (785), Blatnik 
(767), Klenovšek (752), Zibre (726).

Namizni tenis
V domu trboveljskega Rudarja 

sta v prijateljskem dvoboju po
merila svoje moči Kemičar (Hrast
nik) in domači Rudar. Pri članih 
je zmagal Kemičar z rezultatom 
7:2, pa tudi mladinci in pionirji 
gostov so bili močnejši kot doma
čini.

ROJSTVA
BREŽICE: Antonija Komočar,

Nova vas 12, hčerko; Ana Savrič, 
Sela 56, sina: Ana Potokar, Zupe- 
ča vas 12, mrtvorojeno hčerko: — 
Marija Starc. videm-Krško, sina; 
Alojzija Brezovšek, Senovo 170, 
sina; Terezija Levičar, Cesta 5, 
hčerko; Veronika Zajc, Videm - 
Krško, sina; Ana Boijak, Železno 
95 — Šmarje, hčerko; Ana Stopar, 
Armeško 20. sina; Marija Malus, 
Mali Trn 12, hčerfko; Ana Pirc, 
Velika vas 13, sina.

TRBOVLJE: Jožefa Spegltč, Tr

bovlje,. sina; Marija Škrinjar, Tr
bovlje. sina; Vera Halzer, Hrast
nik, sina; Pavla Bregar, Semni-k, 
sina; Marta Klanjšek, Hrastnik, 
sina; Antonija Urbanija, Zagorje- 
Potoška vas, 'hčerko; Marija 
Smrekar, Trbovlje, hčerko; Aloj
zija Borlšek, Zagorje, hčerko; Jul
ka top, Pod klim, sina; Marija 
Lukač, Zagorje, sina; Pavla Ko- 
rimšek. Zagorje, sina; Frančiška 
Mohar, Hrastnik, hčerko; Ivanka 
Hauptman, Trbovlje, sina; Vida 
Bizjak, Hrastnik, sina; Marija 
Kelner. Trbovlje, sina.

Poročila poslušajte vsak dan ob 
5.05, 7.00, 10.00, 13.00, 15.00, 17.00 in
19.30 v radijskem dnevniku ter ob
22.00. Naš Jedilnik vsak delavnik 
ob 6.40. »Kmetijske»nasvete« vsak 
delavnik ot> ItlsJ ‘Oddajo »Naši 
poelušajoi čestitajo in pozdravlja
jo« ob torkih, četrtkih to sobotah 
ob 14.30, ob nedeljah pa ob 12.00 
in 14,15. Oddajo »Dobro Jutro, dra
gi poslušalci« (pester glasbeni spo
red) pa vsak delavnik od 5.00 do
7.00.

NEDELJA, 1. marca 1969
7.36 Poskočne melodije za ne

deljsko jutro; 8.00 Mladinska ra
dijska igra — Tone Seliškar: Bra
tovščina Sinjega galeba; 8.15 Za
bavna matineja; 10.00 Se pomnite, 
tovariši.. . 11.00 Melodije za raz
vedrilo; 11.35 Lucijan Marij a Šker
janc: Osem narodnih napevov; —
13.30 Za našo vas; 15.25 Dunajski 
valčki; 16,00 Milenko Sobar: Za
klad v beli pločevini (reportaža);
16.30 Iz torbe domačih melodij; 
17.15 Igra zabavni orkester RTV 
Ljubljana; 16.06 Skladbe za violi
no in klavir; 20.00 Nedeljska revi
ja zabavne glasbe.

PONEDELJEK, 2. marca
8.30 Zabavna ruleta; 9.00 Pisani 

zvoki z' Dravskega polja; 9.20 
Umetne pesmi poje Ženski vokal
ni kvartet; 8.40 Stare melodije v. 
novih 'priredbah; 10.35 S popevka
mi po Evropi; 11.06 Radijska šola 
za srednjo stopnjo; Drobna doži
vetja; 12.00 Slovenske narodne; — 
12.25 Popevke se vrstijo; 13,30 Maj
hni ansambli igrajo; 14.05 Radij
ska šola za višjo stopnjo: Spar- 
tak; 17.10 Popevka tega tedna; — 
17.15 Srečno vožnjo! (šoferjem na 
pot); 18.15 Poje Akademski oktet;
18.30 Športni tednik; 20.00 pisan 
spored zabavne glasbe.

TOREK, 3. marca
8.05 Prizori iz manj znanih oper; 

9.00 Na vrtiljaku zabavnih melo
dij; 10.10 Zbor RTV Ljubljana 
pred mikrofonom; ■ 10.30 Havajski 
zvoki; 10.45 Za dom in žene; 11.16 
Veseli godci vam igrajo; 11.30 Od
daja Za otroke; 2.00 Veseli zvoki;
13.30 Pri ljubljene skladbe za vi
olino igra Uroš Prevoršeik; .14.15 
Zanimivosti iz znanosti in tehhi- 
ke; 15.50 Humoreska tega tedna — 
Agatha Christie: Gospa Je izgini-

• <

la; 17.40 Znani pevci — znane po
pevke ; 18.00 Družinski pogovori — 
Franc Strmečnitk: Vzgojna kazen 
— Ul. 20.00 Koncert akademskega 
pevskega zbora »Tone Tomšič« p. 
v. Janeza- Boleta.

. SREDA, 4. mane*
8.06 Trije pevski zbori iz Trbo

veljskih revirjev; ti.25 Popevke in 
zabavne melodije na tekočem tra
ku; 9.40 Pet minut za novo pesmi
co — Emil Adamič: »Grgoraš, kam 
krevljaš«j 10.10 Glasbene slikani
ce; 11.00 Melodije A la carte; 12.25 
Domače polke in valčki; 13.30 Dva 
slovenska zbora; "15.40 Novost na 
knjižni polici — Mara SamSa: Trst 
je klical; 17.10 Sestanek ob petih; - 
17.30 »Ob naši obali« (dalmatinske 
pesmi in plesi); 18.45 Razgovori o 
mednarodnih vprašanjih. •

ČETRTEK, 5. marca
9.00 Filip Bernard; 2 venčka na

rodnih; 9.20 Izbrali smo za vas .. . 
10.40 Sedem pevcev — sedem 
popevk; 11.00 Blaž Arnič: Slike iz 
mladosti; 11.30 Oddaja za cicibane; 
12.00 Narodne pesmi v duetu; 14.15 
Turistična oddaja; 15.40 Na platnu 
smo videli; 18.00 Četrtkova repor
taža; 18.46 Radijska univerza — 
Dr, Ivo Benač; Prehlad in pre
hladne bolezni; 20.00 Četrtkov ve
čer domačih pesmi in napevov.

PETEK, 6. marca
8.06 Dvajset minut z zabavnim 

orkestrom David Rose; 8.40 Pogo
vor s prijateljem 11.00 Za dom in 
žene; UJ« Pesmi raznih narodov;
12.00 Gostje iz Sarajeva; 12.25 Pol
ke ln valčki; 13.45 Za ljubitelje 
narodnih in domačih zvokov; 14.05 
Radijska šola za nižjo stopnjo — 
Garažerjeva mama; 16.00 Petkovo 
gl-asbenp popoldne; 17.25 Potpourri 
zabavnih melodij; 18.10 Vmetne ln 
narodne pesmi; 20.15 Tedenski zu- 
nanje-politični pregled.

SOBOTA, 7. marca
8.05 »Mladina poje«; 8.30 Znani 

plesni orkester; 10.10 Pesmi mla
dinskih brigad; 10.25 Radi bi vam 
ustregli s tole melodijo ... 11,46 
Pionirskj tednik; 12.40 Domači na
pevi izpod zelenega Pohorja; 14.00 
Zabavnj intermezzo; 15.40 S knjiž
nega trga'; 18.00 Jezikovni pogovo
ri; 18.45 Okno v svet: Krupp-. —
20.00 Pokaži, kaj znaš! 21.30 Za
bavni zvoki, -i~................

KINEMATOGRAFI
KINO »DELAVSKI DOM« V TRBOVLJAH: 27. febr. de 

2. marca amer- barvni kinem. film »20.000 MILJ POD MOR
JEM«; 3.—5. marca angl. film »JAZ SEM KAMERA«; 6. do
0. marca amer. barvni kinem. film, »PREKINJENA MELO
DIJA; 10.—12, marca pa'sovjetski film »V ROVIH STALIN
GRADA«.

KINO »SVOBODA — TRBOVLJE h«; od 27. februarja 
do" 2. marca franc, kriminalni film »NOČ NAD PARIZOM«; 
v nedeljo, L marca, matineja Ob 10. uri: »CIRKUS«; 3- do
5. marca amerl barvni film »GOSPODAR BALANTREA«.

KINO SVOBOD A-ZASAVJE« V TRBOVLJAH: 28. febr. 
do 2. marca angl. barvni film -SEMENJ ŽELJA«; 7.—9. marca 
amer- film »DO PEKLA IN NAZAJ«. Predstave: sobota id 
nedelja ob 17. in 19.15 uri, ponedeljek samo ob 18. uri, za 
mladino v nedeljo ob 15- uri.

KINO »TRIGLAV« V ZAGORJU: 28. febr. do 2. marca 
amer. film »MATA H ARI« z Greto Garbo in Ramenom No- 
varom; 4. in 5. marca franc, film »PODZEMLJE PARIZA«.

KINO -PARTIZAN«. SEVNICA: 28. febr. do L marca 
amer- film »TARZAN IN NJEGOVA DRUŽICA«; 7. in 8. mar
ca jugoslovanski film »SVOJEGA TELESA GOSPODAR«.

KINO »SVOBODA« KISOVEC v Zagorju: 27. februarja do
1. marca amer. barvni zabavni kinemaskopski film »MISTER 
ROBERTS«; 4. in 5. marca poljski vojni film — drama »KANAL«;
6. marca amer. barvni krim. film »KLICI M ZA, UMOR«.

PIONIRSKI KOTIČEK
REŠITEV BESEDNE PREMIKALNICE IZ 7. ŠTEVILKE
Rešitev nagradne besedne premikalnice za pionirje iz 6. šte

vilke Zasavskega tednika se glasi: SIAM, IRAN, ANAM.
Žreb je prisodil nagrado za rešitev te uganke Ladki TO

MAŽEVI, učenki 3. b razreda osnovne šole Trbovlje-Vode, ki 
naj pride v naše uredništvo po knjižno darilo.

Vsem ostalini rešiteljem uganke, ki jim žreb ni bil naklo
njen, za pošto in pozdrave prisrčna hvala!

UREDNIŠTVO

NOV NAGRADNI MAGIČNI KVADRAT ZA PIONIRJE

. 2
Besede (vodoravno in navpične): 
1. nočna ptica: 2. del glave; 3. gozdna 
ptica, ki lepo poje.

Rešitev nam prinesite ali pa pošljite po pošti (zadostuje 
navadna dopisnica!) do nedelje, 8. marca opoldne. Za rešitev 
uganke imamo pripravljeno 1 knjižno nagrado, ki jo bomo po
delili po odločitvi žreba.

Ko nam boste pisali, ne pozabite navesti razen svojega Ime
na in priimka še razred šole, ki ga obiskujete, nadalje pošto 
ln kraj, kjer ste doma.

Vsem našim mladim bralcem lepe pozdrave!
UREDNIŠTVO

OBJAVE IN OBVESTILA
Ivan Rodošek, dipl. tapetniški mojster, naznanjam ce

njenemu občinstvu, da sem s 1- februarjem 1959 opustil 
tapetniški obrat’ v delavnici -Sišk<j«. Dalmatinova št. 24. 
Videm-Krško, in se priporočim cenjenemu občinstvu, da 
prevzemam tapetniška dela v Dalmatinovi * št. 14; vendar 
sprejemam največ dela po želji strank na njih domovih.

IVAN RODUSEK, dipl. tapetnik, 
Videm-Krško 1, Dalmatinova 14.

MALI OGLASI
Za delo v skladišču z železom sprejmemo delavce-težake. 

S stanovanji ne razpolagamo. Zglasite se v tajništvu »Me
talke«, Ljubljana, Parmova 33.

Prodam enodružinsko hišo s 40 ari zemlje (njiva, vrt, 
travišče) tik ob glavni cesti Zidani most—Rimske toplice. V 
hiši elektrika in vodovod. — Alojzi,! Ručman, Veliko Sirje 24, 
pošta Zidani most.

Prodani motorno kolo DKW 350. — Naslov v upravi lista.
Starejši vdovec išče gospodinjo na pomlad n| malo po

sestvo, najraje samostojno upokojenko za stalno in takoj- — 
Naslov v upravi lista.

Vdova srednjih let, upokojenka, z večjo vsoto gotovine, 
želi prijateljstvo ali skupno življenje s simpatičnim, prijaznim 
tovarišem srednjih let. Sem osamljena in bi mu zapustila vse 
po smrti.— Naslov v upravi lista--
Oseba, ki je vzela sivo moško jopo v Delavskem domu proti 
koncu Študentskega plesa, 8. februarja, naj jo takoj ali naj
kasneje v roku 7 dni odda v trgovini »Paš« ali pa pri kino-bla- 

gajni Delavskega doma.

ZAHVALE
Ob nenadni smrti našega dragega brata in strica

ANTONA SMRK0LA
se iskreno zahvaljujemo vsem darovalcem vencev in vsem tistim, 
ki ste ga spremili na zadnji poti. Prisrčna hvala tudi godbi ln 
pevcem ter za poslovilna govora.

Žalujoče sestre: Ivana, Terezija in Frančiška z družinami.
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wiii ii^u nastopilo ,v Mariboru na 
Ba?# Cu Konstruktorja.
Bik .r tokrat vod

Je obenem potrdi! svojo 
formo, saj so njegovi fant-

NJegov 
tokrat vodeči Bra-

TEŽKO JE BILO SLOVO! Z RUDIJEM SVA HITELA PO 
POBOČJU. TOPLO POMLADNO SONCE JE NAZNANJALO 
ZADNJE TEŽKE DNEVE. BOLNIŠNICA IN SLAP STA BILA 
ZA NAMA. TEDAJ PA... ONEMELA SVA IN SKOČILA V 
ZAKLON. NEKAJ DESETIN METROV PRED NAMA SO BILI 
ŠVABI. NISO NAJU OPAZILI.

32.
Zadrževala sva dih. Srce sem 

čutil v grlu, tako močno je bilo, 
da me je davilo. Umiril sem se. 
Z Rudijem sva <e splazila na 
nizko polico. Niso naju mogli 
videti, če ne bi po naključju lez
li sem gor, med stene. Oddah
nila sva se In opazovalca Nem
ce. Glasno so oe pogovarjali.

V presenečenje sem med njimi 
opazil moža, prav nič podobne
ga Nemcu. Njegova izgovorja
va? — Ne, to ni bil Švaba! Ne
nadoma se je Rudi zdrznil. — 
»Izdajalec! Vidiš tistega v ge
stapovski uniformi? Ni Nemec! 
Izdal mi je očeta in brata! Po
bili so ju s puškinimi kopiti.«

31.
Oči so mu gorele v strašnem 

sovraštvu In lica trepetala. »Tu
di mene so hoteli.. . Toda jaz 
sem jim ušel.« — »Gospod Lu
ka,« je zaničljivo pripomnil. 
»Gospod Luka je streljal za me
noj. Seveda me ni zadel! Potem 
je prišel v brigado. Sedaj se ml 
zdi to tako, kot da se je zgodilo 
včeraj.«

S priprtimi očmi je meril Iz
dajalca. Dvignil je avtomat. »Ne 
nori! izdal boš bolnišnico.« — 
»Seveda,« Umiril se je. »Toda Je
za me popade, če ga zagledam. 
Bom že. poravnal račune, ne bo 
ušel!« — Nemci so medtem Iz
ginili za bližnjimi smrekami. Po
slovila sva se. |



, IZ ZNANOSTI 
IN TEHNIKE

POLDRUG MILIJON 
ZDRAVNIKOV

opravlja po podatkih UNESCO 
zdravniško prakso na svetu. Let
no izda 585 medicinskih fakul
tet v 85 državah okoli 60 tisoč 
zdravniških diplom. Samo v 
Evropi je 237 medicinskih viso 
kih šol. ,

SLAPOVI V SIBIRIJI
Pri gradnji umetnega jezera 

za elektrarno na reki Angara v 
Sibiriji bodo nastali slapovi, 
dvakrat višji od znamenitih Ni
agarskih slapov v Severni Ame
riki. Sibirsko umetno jezero pa 
bo po površini 10-krat večje od 
Ženevskega jezera! Elektrarna, 
k: jo tamkaj gradijo, bo t
zmogljivostjo 3.200 MVV daleč 
prekašala Grand Coulee, do se
daj največjo elektrarno na sve
tu (1974 MVV).

MAGNEZIJ IZ MORJA
Britansko podjetje Steetle.v 

Magnesite je že leta 1937 zgra
dilo prvo tovarno za pridobiva
nje magnezija iz morske vode. 
Predvojna zmogljivost njegovih 
obratov je znašala 4 tisoč ton 
magnezija letno. Vendar so to 
varno nenehno večali ln izpopol
njevali, tako da so lani že pri
dobili 150 tisoč ton. Morje se je 
na ta način izkazalo kot neiz
črpen »rudnik« magnezija, ln 
lahko računamo, da bodo An
gležem sledile še druge države.

Uživajte čimveč medu
Da je med zdrava ln krepil

na hrana, smo že neštetokrat 
sllšalj in brali ter o tem ni več 
dvoma. Zdaj pa sta francoska 
zdravnika Bertholet in Čargi 
objavila preprost recept proti 
utrujenosti zaradi neprespane 
noči ali zaradi »mačka«. Recept 
sta temeljito preizkušala dve 
leti pri svojih bolnikih In 
vedno z odličnim uspehom. 
Zdravilo ie preprosto: tri ka- 
vlne žličke medu v kozarec vo
de!

Mladini priporočata uživanje 
medu po tekmah, po napornih 
treningih, po dolgem učenju ln 
pred njimi.

Zdravnika sta poročala o svo
jih dognanjih na zboru pari
ških zdravnikov ln dejala, da 
učinkuje to sredstvo izredno 
hitro. Popolna telesna ln du
ševna osvežitev se čuti takoj, 
ne glede na stopnjo utrujenosti 
in drži po več ur. —• Torej ka
dar bo naneslo, da boste zelo 
utrujeni in ne boste Imeli pri
ložnosti, da se spočijete, si na
pravite osvežilno pijačo iz treh 
kavinih žličk medu ln kozarca 
vode.

Da bi rešil druge
Bl zu šest tisoč metrov visoko je hrzalo reakcijsko lovsko letelo tipa »Omagan«. 

Globoko pod njim se je v jutranjem soncu vila doMna reke Rhone, kot srebrno se 

bleščeči fras. Za hllrm letalom so se po belem nebu vlekli boli kondenzacijski 

trakovi in ta čas nihče na tleh ni misl i, da so vitkemu letalu čtete zadnje sekunde

F
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Pilat Michei Biigeollot je vi
soko nad zemljo opravljal 
svojo vsakodnevno nalogo. 
Motor njegovega »Ouragana« 
je deloval brezhibno in tako 
je pilot Pigeollot lahko uživ-al 
čudovit pogled na pokraijino 
pod seboj. Vse bi bilo kakor 
treba, da nii pri tem postal 
premalo pozoren. Nenadoma 
je namreč njegovo letalo iz
gubilo hitrost, se strmo pre
vesilo čez krilo in začelo v 
wrilleu strmoglavljati.

Pilota je pritisnilo ob se
dež, da se ni mogel ganiti. 
Letalo se je z blazno naglico 
vrtincih, proti zemlji in ved
no manj je bilo možnosti, da 
bi pilot odskočil s padalom.

Iz oporišča so mu ukazali, naj 
odvrže kabino in se reši. Ven
dar je Pigeollot, čeprav bi bil 
tedaj še lahko odskočil,'vztra
jal na svojem sedežu.

Skozi steklo svoje kabine je 
tedaj namreč ugledal vasico 
Balesmes, proti katere sredini, 
je drvelo njegovo letalo, ki 
je nad njem izgubil oblast. 
Čeprav do katastrofe ni bilo 
več daleč, se je Pigeollot od
ločil: skušal bo svoje letalo 
usmeriti proč od vasii Ne sme 
dovoliti, da bi njegov »Oma
gan« treščil med skromne va
ške domačije in jih uničil.

Pigeollot se je z vsemi moč
mi uprl z nogami ob nožne 
komande in potegnil krmilno

tlmivanje Cas
V litrsko steklenico, z mlač

no vodo napolnjeno, daj žlico 
čistega amoniaka in dobro 
zmešaj. Amoniakovo raztopino 
rabi posebno za močneje 
umazane, mastne lase. Raz
topino nalij v umivalnik in s 
pomočjo žimnate rute lase z 
milom operi. Oprane lase iz- 
plahni v čisti vodi in jih z 
rokami izpiraj. Naito jih z bri
sačo osuši. Medtem pa skuhaj 
pest dišečih kamilic v litru

Ce gospodinja 
nima tehtnice

1 ŽLICA = jedilna žliea; 
1 MALA ŽLICA = pol jedilne 
žlice ali kavna žlica; 1 SKODE
LICA = 2.5 dol; 2 KOCKI
SL-ADKORJA = 1 dkg! 1 Jedil
na žlica MASTI - 5 dk*; 1 je
dilna žlica MASLA *= 4 dkg; 1 
jedilna žlica KRISTALNEGA 
SLADKORJA = 3 dkg; 1 jedil
na žlica MOKE = 2 dkg; 1 liter 
MOKE = 54 dkg; 1 jedilna žli
ca soli = 3 dkg; 1 jedilna žlica 
RIŽA ~ 2 dkg; 1 jedilna žlica 
PŠENIČNEGA ZDROBA = 1.5 
dkg; V« litra RIŽA == 22 dkg; 
1 liter fižola = 76 dfcg; 1 majh
no JAJCE “ 4.5 dkg; 1 veliko 
JAJCE «= 5.5 dkg (pomni: mere 
pri žlkah naj bodo reeane, a ne 
zvrhane).

IZ FILMSKEGA ALBUMA — Zdaj že umrli karakterni filmski 
• igralec H. Bogart z Glno Lollobrigido

vode in pazi, da postane lepo 
zlaforumena. Potem kamilice 
odstavi in precedi. V tej vodi 
namoči umite, suhe lase in 
pusti, da se odkapajo, ne da 
bi jih obrisala z brisačo. Umite 
lase pozimi v bližini peči. po
letij pa na soncu (seveda ne 
prevročem) tako dolgo razče- 
savaj in krtači, da se popol
noma posuše. — Tako umiti 
in očiščeni lasje dobe prvot
no barvo in postanejo voljni, 
Lase umivaj v mesečnih pre
sledkih, a ne večkrat, ker se 
zaradi pogostnega umivanje 
prččno lomiti in izpadati. — 
Priporočljivo je ^umivati otro
kom glave s kamilicami, ker 
se ti prej umažejo. Za umiva
nje las je dober tudi kuhan 
hmelj.

Črne lase čisti kdaj pa kdaj 
z vodo. kjer so se dalij časa 
namakale orehove lupine. Mo
raš jih poprej dobro umttL

Potoki solz
Angleški okulist dr. 8. Wilde 

Je s pomoč’- mnogih opazovanj 
ugotovil, da žene več m dalj 
časa jočejo kot moški, toda sa
mo lz fizioloških razlogov. Po 
njegovi statistiki lahko moški 
Joče neprenehoma 34 minut, 
medtem ko ženska polnih 58 
minut — dokler se ne izpraz
nijo eotonl mošnjički. Naj dalj e 
je po njegovih raziskovanjih 
trajal jok žena lz plemena Zu
lu. Nepretrgoma so jokale ce
lih 74 minut .

Delta Volge — nacionalni 
parit

Široka delta Volge ob Kaspij
skem morju sodi med najboga
tejša področja a pticami seliv
kami. Preko tri sto vret ptlc- 
selivk prileti lz Azije in Afri
ke ln tu, na lalivu reke. »krbe 
za naraščaj.

Da bi ptice uživale potreben 
mir, »o področje delte, ki je 
pravzaprav ptičje carstvo, pro
glasili za nacionalni park.

Proti rock1!! rollu
Glasbeniki svetovnega slo

vesa Vehudl Menuhln. Dimttrll 
Mltropouloe ln Rudolf Serkin 
so osnovali komite proti rock’n 
rollu. Komite namerava zdru
žiti okoli sebe znane glasbe
nike, ki naj bi z brezplačnimi 
komornimi koncerti za mladino 
poskušali . Izboljšati njen okus 
ln razumevanje klasične glasbe.

palico k sebi. Le s težavo ie 
uspel. Nos letala se je jel dvi
gati, vendar prepočasi, da bi 
se izognil pristanku na tre
buh. S podvlečanimi kolesi je 
»Ouragan« treščil ob tla, zdr
snil pod bližnji daljnovod in 
se nato nekajkrat s silovitim 
truščem prekopicnil na valo
vitem terenu. Odtrgalo je 
krilo in rep, razpolovil se je 
tudi trup »Ouragana«, a 
sprednji del letala, s pilotom 
v razbiti kabini vred, se je 
ustavil le nekaj metrov pred 
prvimi hišami v naslednji va
si

Čeprav ije letalo udarilo ob 
tla z veliko hitrostlio in se 
povsem razletelo, se vendarle 
ni vžgalo in pilot MiLchel Pi
geollot je po čudnem naključ
ju odnesel le rahel pretres in 
nekaj povsem neznatnih 
prask, ki so ga za nekaj dni 
priklenile na bolniško poste
ljo v sanatoriju v Dfljonu.
'V drobcih sekunde se je 

hrabri pilot odločil miši tve
gati lastno življenje, kot da s 
svojim letalom uniči vasico 
Balemes ln z njo verjetno tu
di njene prebivalce.

tPo »Krilih«)

Amsterdam - mesto mostov
Mesto, ki ima največ mostov 

na svetu, niee Benetke, ampak 
Amsterdam. Benetke imajo 440 
mostov, medtem ko Jih ima 
Amsterdam 515. V zadnjih 2(1 
letih so v Amsterdamu zgradili 
105 novih mostov, največ zaradi 
naraščajočega avtomobilskega 
prometa.

ALI ŽE VESTE...
... da Indonezija vsako leto uvozi iz Tajlanda rib v vre8- 

nosti za okoli 150 milijonov rupij;
... da je pred nedavnim 1560 družin zapustilo preobljudeno 

Vzhodno ln Srednjo Javo in se naselilo na Južni Sumatri;
... da so v hribovitih predelih Kalimantana (na Borneu) 

našli nahajališča magnezija;
... da se je, odkar Je vlada v septembru 1956 prevzela rud

nike asfalta v Butonu (Jugovzhodni Sulavesi), proizvodnja po
večala za 100 odstotkov (pri nas pridobivamo asfalt v Dalmaciji 
in Makedoniji v manjših množinah);

... da za časa velikih verskih slovesnosti ih vaških gostijah 
na Baliju pripravljajo jedilo — moški, medtem ko jim ženske 
samo pomagajo, prinašajo drva In pazijo na ogenj;

... da Je v mestu Tedjakula na Baliju daleč naokoli znano 
kopališče za — konje. Očividci trde, da je to kopališče mnogo 
bolj razkošno okrašeno z reliefi kot kopališča, kjer se kopljejo 
ljudje.

OP VSEPOVS0P

B. B.

Mično ime
Tovarna za predelavo ana

nasa v Honolulu ie iskala 
tajnico. Ponudila se ie doma
činka z akademsko izobrazbo. 
Podpisala pa se je takole: 
Gweraiolyn Kuuleikailialoha a - 
op6ilantwanlainoikiokouauluma- 

hiehiiekaaleomaonaoplikea 
KeMno.

Po naše bi to pomenilo: 
»Moj venec ljubezni juitraanie- 
ga neba daruije listu gozdov 
vodo, n,jen sladki vonj pa je 
kažipot v oblake.«

Tajnico je tovarna sprejela.

Strela udarila v posteljo
Strela je udarila v zakon

sko posteljo družine Borgi v 
okolici Rima in razbila poste
ljo na dva dela. Zakonca, ki 
sta spala v postelji, sta spala 
kar naprej. — Pozneje sita za
konca povedala sosedom, da 
sla se domenila, da bosta 
spala v razmaknjenih poste
ljah.

Ce si konjski mesar
Na konjskih dirkah v Vin

centu pri Parizu ie pred krat
kim nadrsal neki Maurice 
Gordan, ib to pri komiih. Neki 
dirkalni konj je naletel na 
Gordana in mu zmečkal prste, 
medtem ko ga je drugi konj 
ugriznil v roko. Gordana so 
takoj odpeljali v bolnišnico.

Tamkaj so ugotovili, da je 
Gordan lastnik mesarske de
lavnice, v kateri prodajajo 
konjsko meso...

Moški na levo - 
ženske na desno

Sele pred kratkim so v ma
li irski vasici Danglou razve
ljavili neki odlok iz leta 1916. 
Po tem odloku je bilo strogo 
prepovedano, da bi mladi pari 
sedeli skupaj, če niso bili 
poročeni. Pri vhodu v dvorano 
so morali pokazati poročni list. 
Tisti, lei ga niso imeli, niso 
smeti sedeti skupaj. Zenske so 
morale iti sedet na desno 
stran dvorane, moški pa na 
levo..

Višek nesramnosti
V Carigradu je mnogo že

parjev, a kralj med njimi je 
Hikmet Kaja. Navzlic svoji 
spretnosti pa ie nekoč le pri
šel v pest pravice, zagovarjal 
se je pred sodnikom. Med 
sodno obravnavo ie bil obto
ženec silno zgovoren, imel je 
s seboj zagovornika in se su
kal' po dvorani kot vrtavka. 
Sodnik pa je tik pred kon
cem obravnave ugotovil, da 
mu je zmanjkala ura in Ust
nica. Obravnavo so preložili, 
s čimer se je strinjal tudi za
govornik, kajti tudi njemu je 
izginila iz žepa ura in denar
nice ...

PREMAGANEC
V esesavski uniformi si ni upal na cesto. Bal se je, 

ga bi ga ujeli Amerikanci ali pa interniranci, ki so jih 
bili malo prej izpustili iz taborišč. Njim pa ni želel priti 
v roke. Dobro je vedel, da bi ga z zadovoljstvom ubili. 
Zato se je umaknil s ceste v gozd, po katerem je sedaj 
brez cilja taval. Bil je že utrujen od dolge hoje. Nekje se 
je spotaknit ob panj in padel vznak na zemljo, ki je pri
jetno dišala po mahu. Nekaj časa je tako ležal. Ni se mu 
dalo vstati. S prsti je žagrebel v viažno prst, iz katere je 
že pognalo prvo zelenje. Lepo mu je bilo tako. Obšle so ga 
misli, da bi kar leže počakal konca, ki bo prišel sicer 
počasi, a brez hrupa.

»Ne, ne/« je tedajci zakričal in se pognal kvišku. »No
čem umreti od gladuZ«

Zgrozil se je ob misli, da bi moral umreti od gladu. 
Tako kot jetnik v taborišču, ki je glodal drevo, da bi si 
podaljšal življenje. Misel na tako smrt mit je vlila novih 
moči. Kakor ranjena zver se je odplazil dalje po gozdu. 
Kdaj pa kdaj se je ustavil, da bi prisluhnil v noč, potem 
pa je spet nadaljeval pot.

Prispel je na kraj gozda. Pred seboj je zagledal svetli
kajoče se luči bližnjega naselja. Kam sedaj? ga je spre
letelo. Naslonil se je na drevo in zamižal.

»Slabič sem,« je dejal sam pri sebi. »Bojim se umreti.«
Ni se mogel odtočiti. Ce gre v naselje, kjer so morda 

Amerikanci, ga bodo prijeli. Ako pa se izogne naselju, se 
bo prej ko slej onemogel od gladu, zgrudil na tla in kla
vrno končal.

Segel je v žep in otipal železo. Nekaj časa ga je stiskal 
med prsti, potem pa potegnil iz žepa. Mrzlo cev -hštole si 
j« pritisnil na sence. Zastal mu je dih... Samo sekundo 
in vsega bo konec! se je tolažil.

Roka mu je omahnila. »Sam se ne morem ubiti,« je 
rekel. Ob misli, da bi mu krogla preluknjala njegovo lastno 
glavo, ki je še malo prej mislila, gledala in slišala, se je 
zgrozil. Ni se mogel odločiti za smrt v trenutku, ko bi 
najraje živel. Kjer koli in kakor koli, samo da bi živel...

Odprl je oči, tokrat že odločen, da gre v naselje. 
Tvegal ie zadnji poizkus, da bi si rešil življenje. Plazeč 
se po polju, se je vedno bolj bližal prvim hišam. Namenil 
se je k tisti, ki je bila najbolj osamljena, skoraj ven iz vasi.

Potrkal je na vrata. Razločno je slišal, ko je nekdo 
plaho dejal: »Kdo neki je ob tej uri?« Nato je zaškripala 
klop. Vratom so se približevali podrsujoči koraki.

»Odprite!« je zaklical Hans.
»Kdo je?« je boječe typrašal gospodar.
»Poveljnik nemške enote... Zasedli smo vas... Od

prite!«
V sobi je nekdo zamrmral:
»Kako dolgo bo to še trajalo? Pa so že raznesli, da 

je vojne konec...«
Gospodar se je ustrašil Hansovega rezkega glasu. Sele 

ko ga je neznanec odrinil in planil v sobo, je spoznal, da 
se za njegovim navideznim pogumom, skriva strah pred 
smrtjo. Bil je nalik na sestradanega volka. V sebi ni imel 
toliko moči, da bi stoje zahteval hrane, ampak je moral 
sesti na stol. Pištolo je naperil v trepetajoče ljudi za mizo 
in čakal, da bodo izpolnili njegov ukaz.

Nenadoma so zaškripala vežna vrata. Hansu se ni bilo 
treba obrniti, da bi videl, kdo je. Pištolo je spustil na tla 
in dvignil roke. Sele nato je počasi vstal in ostrmel vpričo 
režečega 'se vojaka, ki je pobiral pištolo, ne da bi umaknil 
pogled od njega. '

Vtem je prišla iz kuhinje stara ženica z velikim kosom 
kruha in skodelico mleka v roki. Hans je ob pogledu na 
oboje pozabil na empe jev ca in planil k ženi. Iztrgal ji je 
iz rok kruh in skodelico ter hlastnil po jedi. Vojak ga je 
dregnil s puško, češ treba bo iti, Han s po se ni dal motiti. 
S kruhom v roki in skodelico na ustih je bil kakor pes 
ob svojem kosu mesa. Sele ko je srknil iz skodelice zadnjo 
kapljo mleka in stresel v usta drobtine kruha, ki so mu 
ostale v roki, je pohlevno stopil proti vratom. Na pragu 
se je ozrl nazaj, da bi videl, koUko korakov ga loči od 
vojaka, nato pa je planil v noč. Ni dolgo tekel. Naenkrat 
je zaslišal dolg rafal. V hrbtu je začutil neznosno pekoče 
sunke, kakor bi ga kdo suval z razbeljenimi noži. Nenadoma 
se je vsa slabost preselila v noge. Hotel jih je prestaviti 
v korak, pa je samo pokleknil. Čez sekundo je bilo vsega 
konec. Ko so prsti vztrepetali v zadnjem utripu, je ležal 
vznak na zemlji, oblit s krvjo. S.
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V levjem 
brlogu

Moral sem rešiti dva osnovna proble
ma. Prvič naj bi na prihodnjem sestanku 
naravnal razgovor na vprašanja, ki so 
me zanimala, drugič pa bi moral Hitlerja 
pripraviti do tega, da odkritosrčno pri
poveduje. Še prej pa bi moral poskrbeti, 
da bi me sprejel, skratka doseči, da bi 
me ppvabil k sebi.

Drug; problem sem rešil na ta način, 
da sem se odločil pisati Hitlerju, da na
čelno soglašam z njim. da se moji an
gleški prijatelji nočejo sprijazniti z nje
govo politiko.

Na moje veliko presenečenje je drugo 
vprašanje Hitler rešil sam. Dva dni po 
našem prvem sestanku je zahteval od 
Rosenberga, naj m' telefonira in se do
meni za drugo snidenje.

Hitler se sploh ni jezil name, pač pa 
•em mu bil celo simpatičen in je želel 
ponovno srečanje z menoj. Rosenberg je 
predlagal, naj bi prišla k meni v Gar- 
mlsch, kjer bi z mojo ženo pila čaj.

Seveda sem bil nad tem navdušen, 
vend|r z ženo nisva hotela, da bi gosta

prišla v Garmiech, predvsem zaradi tega 
ker sva imela tu ugledne prijatelje.

Odgovoril sem Rosenbergu. da moram 
konec tedna v Mtinchen po neke knjige, 
zato sva se z njim domenila, da se po
novno snidemo v njegovi redakciji.

Tokrat je bil Hitler mnogo bolj pristen, 
vendar le takoj prešel na stvar.

— Gospod, — je začel, — nikdar nisem 
imel priložnosti obiskati druge države. 
Zaradi tega ne poznam Anglije. Vendar 
bi ml zelo koristilo, če bi vedel, kaj 
pravzaprav mislijo Angleži o dogodkih 
In razvoju situacije v Nemčiji, Seveda 
Imam v vaši državi prijatelje in celo 
člane svoje stranke, toda to so Nemčl ln 
gledajo AAgiljo skozi naša očala. Ugoto
vil sem celo, da radi pripovedujejo stva
ri, prijetne mojim ušesom, Ce bi vi ho
teli obvestiti me o vsem. kar Anglež! 
mislijo, bi ml napravili neprecenljivo 
uslugo; to bi bilo velike koristi za mojo 
deželo, v kateri bom kmalu začel odlo
čati jaz. NI treba poudarjati, da bi bil 
to gentlemanski sporazum med dvema

vojakoma, ln nikdar ne pričakujem od 
vas podatkov, ki jih tujcu pač ne morete 
dati.

Komaj sem verjel svojim ušesom. To 
je bilo natanko tisto, kar sem želel in 
kar je bilo potrebno. Ce bo Hitler hotel 
Imeti odgovor na vprašanja, ki zanimajo 
njega, se bo moral o teh stvareh podrobno 
razgovarjatt z menoj. Ker sem vedel, da 
je dokaj blebetav, sem pričakoval dosti 
koristnih Informacij.

Sprejel sem njegov predlog. Potem ie 
zahteval od mene absolutno molčečnost 
in obljubil, da bo tudi sam diskreten.

Se enkrat je na kratko ponovil osnovne 
točke najinega sporazuma. Noben naci
stični veljak, razen Rosenberga. sploh ne 
bo vedel, da Imava kar koli skupaj.

Ko le Hitler prišel na oblast, smo se 
v glavnem shajali v njegovi pisarni v 
Berlinu ali v »rjavi hiši« v MUnchenu, 
ali celo v njegovem hotelu v Ntirnbergu.

Ob neki priliki smo se na Izrecno Hit
lerjevo željo sešli zvečer v Rosenbergo- 
vem stanovanju. Prišel sem pol ure pre) 
kot Hitler, ki 'se je pripeljal z avtomo
bilom. spremljal pa ga je samo osebni 
šofer.

Drugače sem se z Rosenbergom shajal 
vsak teden v njegovi pisarni ali pa pri 
njem na domu, kjer sem prebil mnogo 
večerov, razgovarjajoč se o nacistični po
litiki ln filozofiji ter nabiral novice od 
nacističnih veljakov.

Pogosto sem tudi večerjal z Rosenber
gom. Jedila na teh večerjah so ml bila 
zoprna, zato pa 1e bl| burgundec vedno 
odličen. Njegov strežal je bil oblečen v 
SS-unlformo. Ob zimskih večerih le bilo 
nekoliko bolj prijetno, ker je ogenj žl- 
valno plapolal v kaminu In ogreval pro
store.

Nekaj vodilnih nacistov je vedelo, da 
se poznam a Htlterlem. Na hvalo temu

poznanstvu sem čestokrat prisostvoval 
važnim nacističnim sestankom In večer
jam kot njihov častni gost.

Večina pa je menila, da sem Rosenber- 
gov osebni prijatelj. Nihče ni vedel, da 
sva malone do samega začetka vojne s 
Hitlerjem izmenjavala novice, v glavnem 
preko Rosenberga. Seveda sem dajal 
zgolj take odgovore, ki sem jih smel.

Enega Izmed najbolj čudnih razgovo
rov s Hitlerjem sem Imel konec 1938. le
ta. Takrat je Hitler prepričal svet. de 
zahteva samo vrnitev dežel, ki so jih 
Nemci zgubili ln da sploh, nima'nobenih 
Interesov po nenemšklh ozemljih. Tisti 
čas je posebno ostro zahteval vrnitev 
Saara, Sudetov ln zedinjenje z Avstrijo. 
V teku razgomra je bilo največ razpr.av 
o Rusiji. Kot^vedno je bil tudi tokrat 
prisoten Ro|gnberg. Hither 1e začel ob
širno pripovedovati, kako ga Rusija za
nima povsem z geografskega stališča. 
Pravil je. da je to velikanska država 
različnih narodnosti, ki se razlikujejo po 
določenih posebnostih. Nato le začel raz
vijati svoje načrte o napadu na to državo.

Po naključju sem imel pri sebi maj
hen žepni zemljevid. Razgrnil sem ga. 
da bi pogledal Rusijo,

— Dajte ml ta zemljevid, —' je dejal 
Rosenberg. — Pokazali vam bomo. kal 
mislimo. Nato je ponovil svoje ln Hitler
jeve načrte na zemljevidu.

Tam. kjer so bile na zemljevidu zari
sane pokrajine Južne Rusije. Ukrajine in 
Kavkaza, je položil črko O, F., kar ie 
pomenilo »vzhodna federacija«. Iz teh 
prostranih poknajln je nameraval Hitler 
napraviti nekaj vazalnih držav, ki bi bile 
pod absolutnim nemškim gospodarstvom 
Nato je v Vzhodni Rusiji ločil precejšen 
kos zemlje ln jo označil kot angleško 
vplivno področje. Zatem pa je očitno za
dovoljen slovesno dejal, da bi z velikim

veseljem ZDA ln Japonski podelil Si
birijo.

Nenadoma aem razumel vso grotesknost 
In nestvarnost tega sestanka, kar me je 
močno vznemirilo. Trojica — neki blazen 
nemški politik, neki prlllčno smešen fi
lozof ln jaz, navaden angleški državljan — 
sedimo ln spreminjamo zemljevid sveta.

Toda Hitler je kasneje, kot vemo. na
meraval Izvesti, svoje blazne načrte. Ra
zen teh je Imel še druge namene, ki so 
bile menda plod omračenih možganov. Ge
neral von Ep. generalni guverner Ba
varske, in šef nacionalno socialistične 
stranke te dežele, so ml kasneje, ob neki 
priliki, razložili podrobno tudi te Ideje.

Namero, zavzeti Afriko, je Hitler vne
sel v svoj drugi načrt. Sodi! je. da bo 
do tega prišlo kasneje. Na prvi mah sl 
|e hotel osvojiti In kolonizirati Vzhodno 
Evropo, predvsem, da Nemčiji zagotovi 
bogato žitnico v Ukrajini. Pa tudi svoje 
načrte o Afriki ni skrival pred menoj.

Razumel sem, da Ima namere osvojiti 
precejšnji del afriškega kontinenta. O 
teh njegovih načrtih ml je največ pripo
vedoval general von Ep, ki je ob Jjej 
priložnosti napravil celo nekai skic. Von 
Ep je bil upokojen častnik, ki ga je Hit
ler zelo cenil. Rad je Imel Wagnerja 
In trikrat sem moral z njim poslušati 
»Siegfrieda« v mtinchenskl operi. Privo
lil sem v to torturo, ker sem se nadejal, 
da bom potem pri večerji zvedel ie k*i 
bolj zanimivega.

Tz besed von Epa sem povzemal, da bo 
Hitler nekega dne zahteval od Anglije 
mandatno ozemlje Tanganjike. Ravno *•' 
ko je bil Hitler prepričan, da bo lahko 
prepričal Belgijce, da mu bodo Izročili 
del Konga, a Portugalci znaten dal 
Angole. (Nadaljevanje sledi.)


